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IOAN MUSCA 

Publicăm, în continuare, documente din fondul „Astra" al Direcţiei 

Judeţene Sibiu a Arhivelor Naţionale, referitoare la activitatea despărţământului 
sălăjean al Astrei în perioada 1908-191 O. 

În actele prezentate de noi, numele despărţământului este consemnat ca 
„Despărţământul Şimleu" al Astrei. Menţionăm faptul că, deşi au fost 
recomandări din partea Comitetului Central de la Sibiu de a se înfiinţa mai 
multe despărţăminte în zonă, prin dezmembrarea vechiului despărţământ, numit 
„Sălăjean-Chiorean", această acţiune nu se realizase şi practic organizarea 
anterioară era încă valabilă. Părţile „chiorene" se vor desprinde, în 
„Despărţământul Chior" (Chioar n.n.) al Astrei cu sediul la Şomcuta mare, 
de-abia în anul 191 i1. 

Documentele fondului sânt prezentate, mai jos, în 19 anexe. 
1908,februarie 24. Sibiu. 
Adresa prin care Comitetul Central al Astrei din Sibiu înştiinţează 

direcţiunea Despărţământului Şimleu, despre aprobarea ajutorului de 100 
coroane pentru ţinerea prelegeri lor „poporale"2 (anexa 1 ). 

1908, februarie 20. Sibiu. 
A. Simu şi Şuluţiu confirmă primirea sumei de 73,92 coroane, interese 

ale fundaţiei Suciu şi Petrean, trimise de „Silvania", Institut de Credit şi 

Economii în Şimleu Silvaniei3 (anexa 2). 
1908 
„Silvania", Institut de Credit şi Economii, trimite iar prezidiul 

Asociaţiunii adevereşte primirea a 60 acţiuni ale fundaţiei dr. Ioan Nichita şi 14 
ale Fondului Cultural Sălăjean4 (anexa 3). 

1 Direcţia Judeţeană Sibiu a Arhivelor Naţionale (în continuare cităm D.J.A.N. Sibiu), fond Astra, 
doc. nr. 2033/1912, f. 2, 6; I. Musca, în Acta MP, XVIII, Zalău, 1994, p. 502. 

2 D.J.A.N. Sibiu.fond Astra, doc. nr. 96/1908, f. 2. 
3 Idem, doc. nr. 227/108, f. I. 
4 Idem, doc. nr. 434/1908, f. 1-2. 
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1908. 
Ciorna în care sânt consemnate actele înaintate de direcţiunea 

Despărţămntului Şimleu C. C. al Astrei şi rezumatul principalelor idei cuprinse 
în ele; procesele verbale ale şedinţelor comitetului cercual din 25 martie şi 22 
aprilie 1908; adresele C. C. al Astrei către: George Pop de Băseşti, prin care 
este însărcinat a organiza noul Despărţământ Băseşti; Vasile Pop, protopop în 
Sângeorgiul de Mesq. pentru a primi însărcinarea de a organiza un 
despărţământ nou, „dincolo de codrul Meseşului"; Andrei Cosma, directorul 
institutului „Silvania", prin care este delegat a reprezenta Asociaţiunea la 
adunarea de constituire a Despărţământului Buciumi; dr. Vasile Ghiurco, 
avocat în Jibou, prin care-l însărcinează cu organizarea Despărţământului Jibou; 
Alimpiu Barboloviciu, directorul despărţământului Şimleu, prin care este 
anunţat că planul de arondare al despărţământului a fost aprobat; dr. George 
Pop, avocat în Zalău, este delegat la adunarea de constituire a Despărţământului 
Jibou5 (anexa 4). 

1908. 
Ioan P. Lazăr, redactor la „Gazeta de Duminecă", cere Astrei copia 

testamentelor unor personalităţi sălăjene, pentru a fi cuprinse în viitoarea 
lucrare „Schiţa monografică a Sălajului"; răspunsul Astrei6 (anexa 5). 

1908. 
Ciorna în care se consemnează actele trimise Astrei din Sibiu de către 

direcţiunea Despărţământului Şimleu, ideile reieşite din ele şi concluzia şedinţei 
C. C. din 28 XI 1908; procesul verbal al şedinţei comitetului cercual al 
Despărţământului Şimleu din 5 noiembrie 1908; adresa C. C. al Astrei către 
Alimpiu Barboloviciu, directorul Despărţământului Şimleu din 4 decembrie 
19087 (anexa 6). 

1909. 
2 scrisori de răspuns ale secretarului Despărţământului Şimleu referitoare 

la preţul lucrării „Schiţa monografică a Sălajului" adresate C. C. al Astrei din 2 
ianuarie şi 4 februarie 1909; adresa C. C. al Astrei din 4 februarie 1909 trimisă 
directorului Despărţământului Şimleu prin care îl anunţă de hotărârea luată în 
şedinţa din 30 ianuarie de a cumpăra 25 exemplare din „Schiţa monografică a 
Sălajului"8 (anexa 7). 

1909. 
Copia procesului verbal al şedinţei comitetului Despărţământului Şimleu 

al Astrei din 5 ianuarie 1909; adresa C. C. al Astrei din 9 februarie 1909, către 
directorul despărţământului Alimpiu Barboloviciu9 (anexa 8). 

5 Idem. doc. nr. 47611908, t'. 1-13. 
6 Idem, doc. nr. 559/1908, f. I v-5. 
7 Idem, doc. nr. 1100/ 1908, f. 1-4. 
8 Idem, doc. nr. 28/1909. f. 1-3. 
9 Idem, doc. nr. 113/1909, f. 1-3. 
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1909, aprilie 24. Şimleu. 
Cererea, lui Dionisie Stoica şi I. P. Lazăr către C. C. al Astrei, prin care 

solicită premiul „Andrei Mureşanu", pentru lucrarea „Schiţa monografică a 
Sălajului" 10 (anexa 9). 

1909, septembrie 8. Şimleu Silvaniei. 
Adresa lui Nicolae Munthiu, casierul Despărţământului Şimleu, către 

Ioan Vătăşan, contabil la „Albina" în Sibiu, prin care anunţă trimiterea sumei 
de 239,20 coroane, ca taxă de la membri; lista membrilor înscrişi la adunarea 
cercuală anuală a despărţământului, ţinută la Şomcuta mare 11 (anexa 1 O). 

1909. Şimleu. 
Gavril Trif, profesor pensionar, trimite 2 scrisori unor oficiali ai Astrei, în 

care îşi prezintă lucrarea „Contabilitatea simplă", pentru a fi apreciată, 

cumpărată şi difuzată 12 (anexa 11). 
1909. 
Copia procesului verbal al şedinţei „Fundaţiei dr. Ioan Nichita", ţinută la 

28 noiembrie 1909 şi ideile principale extrase din acest proces verbal în şedinţa 
C. C. al Astrei din 9112 1909; cereri de ajutoare adresate comitetului fundaţiei 
dr. Ioan Nechita din localităţile: Pria, Gârcei, Mălădia, Bârsa, Cian (azi 
Cean-sat, comuna Săuca, jud. Satu Mare), Ardihat (azi Ariniş-sat, comună, jud. 
Maramureş), Urminiş (azi Urmeniş-sat, corn. Băiţa de sub Codru, jud. 
Maramureş), Husmezeu (azi Câmpia-sat, corn. Bocşa, jud Sălaj), Hotoan, 
Husasău (azi Huseni-sat, corn. Crasna, jud. Sălaj), Ser 13 (anexa 12). 

1909. 
Propunerea lui Dionisie Stoica, adresată C. C. al Astrei la 24 decembrie 

1909, referitoare la salarizarea secretarilor din despărţăminte; concluzia C. C. al 
Astrei la această propunere14 (anexa 13). 

1910. 
Procesul verbal al adunării cercuale din 8 august 1909, ţinută la Şomcuta 

mare; lista cu planificarea prelegerilor „poporale" pe localităţi; adresa C. C. al 
Astrei către Alimpiu Barboloviciu, directorul Despărţământului Şimleu cu 
concluziile şedinţei din 19 februarie 191015 (anexa 14). 

1910. 
Procesul verbal al şedinţei comitetului Despărţămntului Şimleu al Astrei 

din 20 iulie 191 O; procesul verbal al adunării cercuale a Despărţământului 
Şimleu, ţinută la 18 septembrie 191 O în Căţelul român (azi sat Meseşenii de 
sus, comuna Meseşenii de jos, jud. Sălaj); concluziile şedinţei C. C. al Astrei 

10 Idem, doc. nr. 502/1909, f. 1-1 v. 
11 Idem, doc. nr.1076/1909, f. 1-2v. 
12 Idem, doc. nr. 135111909, f. l-3v. 
13 Idem, doc. nr. 1461/1909, f. 1-23. 
14 Idem, doc. nr. 39/1910, f. 1-8. 
15 Idem, doc. nr. I 13/1910, f. 1-6. 
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din 6 octombrie la conţinutul actelor de mai sus, trimise directorului 
despărţământului; raportul secretarului, dr. Coriolan Meseşian, despre 
activitatea Despărţământului Şimleu, prezentat la adunarea cercuală16 (anexa 
15). 

1910. 
Secretarul Desf1ărţământului Şimleu cere Astrei, delegarea unui 

conferenţiar, pentru ţinerea de prelegeri în localităţile de pe teritoriul 
despărţământului; răspunsul C. C. al Astrei cu formularea de indicaţii la cererea 
secretarului şi în legătură cu înfiinţarea despărţămintelor noi din zonă 17 (anexa 
16). 

1910. 
Emilia Mărcuş, preşedintele Reuniunii Femeilor Române Sălăjene (R. F. 

R. S.), cere Astrei, să facă o colectă pentru construirea unui internat în Şimleu; 
răspunsul prezidiului Asociaţiunii; apelul R. F. R. S. trimis de Astra şi 

Reuniunii Femeilor Române din Sibiu18 (anexa 17). 
1910. 
Procesele verbale ale şedinţelor comitetului cercual al Despărţământului 

Şimleu din 6 octombrie şi (I?) noiembrie 191 O; concluziile C. C. al Astrei în 
şedinţa din IOXII 1910 19 (anexa 18). 

1910. 
Copia procesului verbal al şedinţei comitetului „Fundaţiei dr. Ioan 

Nichita" ţinută la 24 noiembrie 191 O st. n. în Şimleu; adresa Astrei cu 
concluziile formulate în şedinţa C. C. din I O noiembrie, trimisă lui A. 
Barboloviciu, vicar gr. cath. în Şimleu20 (anexa 19). 

ANEXE 
1. 
/f. 21 Nr. 96. 1908 
Sibiu, 24 Februarie 1908 
Onoratei Direcţiuni a Despărţământului Şimleu 
Avem onoarea a Vă informa că Comitetul central, în şedinţa sa ţinută la 30 Ianuarie 

a. c., a votat pe seama despărţământului Dvoastră suma de K. 100 pentru ţinerea 

prelegerilor poporale. 
Primiţi Vă rugăm, asigurarea deosebitei noastre stime. /s. s./ Şuluţiu, prezident. Oct. 

C. Tăslăuanu, secretar. (Copiat şi exp. 24/11 908. RSimu) 

Direcţia Judeţeană a Arhivelor Naţionale (prescurtat D.J.A.N.) Sibiu, fond Astra, doc. nr. 
96/1908, f. 2. 

16 Idem, doc. nr. 1038/1910, f. 1-20. 
17 Idem, doc. nr. 1128/1910, f. 1-3v. 
16 Idem, doc. nr. 1241/1910, f. 1-5. 
19 Idem, doc. nr. 132511910, f. 1-3. 
20 Idem, doc. nr. 1356/1910, f. 1-3. 
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2. 
/f. I/ Nr. 227. 1908 
„Silvania", institut de credit „Şimleu", transpune K. 73.92 interese pe an. 1907 pt. 

Asoc., fund. Suciu şi Petran. 
Nr. jum. Prez. 164/908. Sibiu în 20/11-1908. /s. s./ Rsimu. Şuluţiu. 

D.J.A.N. Sibiu.fond Astra, doc. nr. 227/1908, f. I 

3. 
/f. I I 4341908 
„Silvania" Institut de credit şi economii ... 
Şimleul-Silvaniei, la 19 April 1908 
Onorab Asociaţiuni pt. lit. şi cult. pop. român Sibiu 
Alăturat avem onoare a Vă trimite : 
60 buc. acţii Fundaţiunea dr. Ion Nichita, 
14 " " Fondul cultural sălăgian. 
Cu stimă: /L. s./ „Silvania" Institut de credit şi economii. Directorul executiv /s./ 

Cosma. (74 buc. acţ.) 
lf. 2/434/908 5 Maiu 
Onorată Direcţiune! 

Prin aceasta adeverim primirea acţiunilor trimise cu scrisoarea Dvoastră din 19 pia: 
60 bucăţi ale fundaţ. Dr. Ioan Nichita şi 
14" " Fondului cultural selagian şi semnăm. Cu toată stima Prezidiul Asoc. /s.s/ 

Şuluţiu. 

Onoratei Direcţiuni a institutului de credit şi economii „Silvania" Şimleu. Exp. 6/1 
908. RS 

D.J.A.N. Sibiu.fond Astra, doc. nr. 434/1908, f. 1-2. 

4. 
/f. li 476/1908 
Direcţiunea despărţământului Şimleu înaintează: 

I.Procesul verbal al şedinţei comitetului cercual din 25 Martie a. c. în care s-au luat 
dispoziţii pentru ţinerea prelegerilor poporale. 

II.Procesul verbal al şedinţei comitetului cercual din 22 Aprilie în care s-a hotărît să 
ţină adunarea cercuală a desp. în Şimleu la 6 August a. c.. S-a făcut şi programul 
festivităţilor adunării generale a Asociaţiunii. La cererea biroului central comitetul cercual 
următorul plan de nouă arondare a desp. Şimleu. Vezi proc. verbal. 

Se ia act. Noul plan de arondare se aprobă şi biroul se încredinţează cu esecutarea 
lui. /s. s./ Tăslăuanu. (Desp. Şimleu. şed. 21 V 908. Dec. 112. 

/f. 2/ Nr. 476/908 
Prea Venerat Comitet central! 
Procesele verbale ale comit. desp. Şimleu alăt. sub li. şi 2/. Vă rog să binevoiţi a le 

lua spre cunoştinţă şi a lua în urma lor demersurile ce le veţi afla de cuviinţă. 
Cu distinsă stimă: /s. s/ dr. C. Meseşianu, secr. desp. Şimleu. Ş. la 7 N 1908. 
/f. 31 Nr. 476/908 (Copia) 
Proces verbal 

www.muzeuzalau.ro / www.cimec.ro



172 IOAN MUSCA 

din şedinţia comitetului desp. Şimleu al Astrei ţienută la 25 Marte a. c. în casina 
română din Şimleu de faţia fiind dnii: Vasile Pop, A. Cosma, G. Trifu, dr. V. Deleu, E. 
Boros, N. Munthiu şi dr. C. Meseşian, secretar. 

Dl vicepreşedinte deschizând şedinţia secretarul ceteşte procesele verbale din 
şedinţele trecute la 5 şi 19 Martie şi se roagă de verificarea lor. Aceste procese verbale se 
verifică. 

Dl A. Cosma cere o conferinţă din stupărit pentru Bârsăul de sus. Se acordă şi 

dispune că în acest scop să se invite dl Victor Boţianu conferenţiar permanent. 
Secretarul aduce pe tapet chestia fixării definitive a locului şi timpului pentru 

adunarea cercuală a desp. de est an. Comitetul persistă pe lângă localitatea Şoncuta, iar 
terminul îl fixează pe 7 Iulie a. c., cea ce va fi să se comunice şi fruntaşilor din partea 
locului. 

Procedându-se la designarea comunelor pentru conferinţele poporale: 
a.) Dlui Danii Graur şi materia vieritului ... sesizează comunele: Sighet, Derşida şi 

Curitău. 

b.) Dlui Victor Boţianu: Ceheiul, Bârsăul de sus şi Giumelcişul. 
c.) Dlui Gheorghe Şimonca pentru pomărit: Săseşti, Babţia şi Corni, ear 
d.) Dlui T. Dragomir: Creaca, Lupoaia şi Brusturii. 
Dnii conferenţiari se invită a-şi fixa înşişi termenii de conferinţie şi a se îngrigi în 

conţielegere cu conducătorii din partea locului, că conferinţiele să aibă un rezultat pe cât se 
poate de satisfăcător. 

Secretariul ceteşte epistola dlui FI. Cocian prin care numitul domn îşi esprimă 

atheziunea pentru invitarea adunării Astrei la Şimleu. Să ia spre cunoştinţie. Nefiind alte 
agende şedinţia se ridică. D. c. m. s. 

Dr. C. Meseşianu, m. p. secretarul desp. Vasile Pop mp., vicepreşedinte 
/f. 41 476/908 
Proces verbal 
din şedinţa comitetului desp. Şimleu al Astrei, ţinută la 22 Aprile 1908 în casina 

română, de faţia fiind dnii: Vasile Pop, Andreiu Cosma, dr. Victor Deleu, Eugeniu Boros, 
Nicolau Munthiu şi dr. C. Meseşianu. 

Deschizându-se şedinţia, secretariul ceteşte procesul verbal din şedinţa ţienută la 25 
Marte şi se roagă de verificarea lui. Acest proces verbal se verifică. 

Secretariul ceteşte epistola dlui conferenţiar Teofil Dragomir, unde se indică 

conferinţia poporală în Creaca-Lupoaia pe 12 Aprile a. c. şi împărtăşeşte, că 1-a invitat de 
numitul domn conferenţiar de a-şi ţinea conferinţia la acel termin. Se ia spre cunoştinţia cu 
aprobare. 

Secretariul raportează, că cerând comunele Do ... şi Dumuslău câte o conferinţia din 
vierit, I-a invitat pe dl conferenţiar Danii Graur, că în locul comunelor Curitău şi Derşida 
să-şi ţină conferinţiele obligate în comunele suszise. Se ia act cu aprobare. 

Secretariul comunică textual cuprinsul epistolei dlui dr. V. Nilvan recercat în chestia 
adunării cercuale de est an a despărţământului. Comitetul decide, că adunarea cercuală a 
desp. est an să se ţienă în pragul adunării generale, a „Astrei" în Şimleu la 6 August a .... 10 
ore. 

Secretariul presintă epistola dlui părinte Ioan Budişianu din Pria, prin care i se cere 
desp. procurarea mai multor exemplare din broşurele: „Cine ce face lui îşi face şi Dzău nu 
bate cu bâta". Dnii Vasile Pop şi dr. Coriolan Meseşianu sunt rogaţi a censura /f. 4v/ 
acestea broşuri din punctul de vedere a cuprinsului lor, dacă e o lectură potrivită pentru 
popor sau ba. 
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Totodată e recercat dl casier a răporta în proxima şedinţiă a desp. despre starea 
cassei desp. având în vedere şi împregiurarea, că opurile mai de valoare ce le avem deja în 
biblioteca centrală, vor avea nevoie de a fi compactate fără amânare. 

Secretariul prezintă proiectul pentru programa generală a festivităţilor Astrei de est 
an, se roagă de discutarea aceleia. Comitetul această programă o stabileşte prin 
următoarele: 

I) În 6 Aug. C. st. n. primirea comitetului central şi a oaspeţilor, seara convenire de 
cunoscinţia. 

2) În 7 Aug. c. st. n. dem. serviţiu divin în biserica română. l-a şedinţie a adunării 
generale. Banchet. D. m. conferinţia poporale petrecere poporală, expoziţia etnografică. 
Seara - teatru. 

3) În 8 Aug. a II-a şedinţia a adunării gener. Seara - concert şi petrecere dansantă. 
4) În 9 Aug. escursie la Bocşa Română şi Moigrad (Porolissum). 
Secretariul ceteşte rescripta comitetului central Nr. 365/908 prin care ni se cere un 

plan pentru o nouă arondare a despărţământului Şimleu, din care ar fi să se formeze vreo 
4-5 despărţăminte separate. Dl Andrei Cosma propune şi comitetul primeşte următorul plan 
de nouă arondare: I) „Despărţământul Şimleu" cuprinzând comunele din cercul pretorial al 
Şimleului şi al Crasnei, iar din comunele preturei din Zeiau: Bocşa Rom„ Guruslău, 

Badonul, Curiteul, Sigetul şi Chieşdul (vezi raportul general al despărţământului pentru 
anul 1907). /f. 51 2) „Despărţământul Buciumi" (Varmezo) cu comunele dincolo de codrul 
Meseşului aparţinătoare cercului pretorial din Zeiau. Organizarea acestui despărţământ se i 
se concreadă dlui Vasile Pop, protopop în Meseş St. Georgiu, iar delegat al Astrei se 
propune dl Andrei Cosma din Şimleu. 3) „Despărţământul Jibou" din comunele 
aparţinătoare tractului pretorial al Jiboului şi restul comunelor de dincoace de Meseş din 
pretura Zălaului. De organizator se propune dl dr. Vasile Ghiurco, advocat în Jibou, iar de 
delegat dl dr. Gheorghe Pop, advocat în Zălau. 4)"Despărţământul Săseşti" cuprinzând 
comunele din cercul pretorial al Cehului. De organizator şi delegat se propune dl Gheorghe 
Pop de Săseşti, care ar fi mai chemat de a se îngrigi şi de organizarea deja hotărâtă a 
chiorenilor în despărţământ propriu. 

Separarea şi organizarea cât mai grabnică, conform acestui plan ar fi foarte de dorit 
din considerente de propăşire culturală şi desvoltarea unei lucrări sistematice. 

Dl Andrei Cosma propune lansarea apelurilor pentru înscrierea cât mai numeroasă a 
membrilor Asociaţiunei. Comitetul dispune lansarea acestor apeluri din 15 Iunie c. 
începând. 

Nefiind alte agende şedinţia se ridică. D. c. m. s. 
ls. s./ dr. C. Meseşianu, mp. secretariul desp. Vasile Pop mp. vicepreşedinte 
/f. 61 476/1908 I Iunie 08 
Ilustre Domnule Pop. 
Avem onoarea a vă aduce la cunoştinţă că comitetul central, în şedinţa sa ţinută la 21 

Mai a. c. a decis, la propunerea despărţământului Şimleu, înfiinţarea unui nou despărţământ 
în Săseşti, cuprinzând comunele din cercul pretorial al Cehului. Comitetul central Vă roagă 
să binevoiţi a lua asupra Dvoastră însărcinarea de a organiza noul despărţământ şi a 
convoca adunarea de constituire, dacă se poate încă înainte de adunarea cercuală a 
despărţământului Şimleu, care se va ţinea la 6 August n. Alăturat vă trimitem exemplare din 
statute şi regulamentele de cari aveţi lipsă. 

Primiţi, Vă rugăm, încredinţarea prea distinsei noastre stime. 
/s. s./ Şuluţu, prezident Oct. C. Tăslăuanu, secretar 
Ilustrităţii Sale Domnului Gheorghe Pop de Săseşti, Săseşti. 
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(Exp. 2/VI 908 cu statute şi regulamente. RSimu) 
/f. 61 47611908 1 Iunie 08 
Stimate Domnule Protopop. 
Comitetul central al Asociaţiunii pentru literatura română şi cultura poporului 

român, în şedinţa sa ţinută la 21 Mai a. c., a decis, la propunerea despărţământului Şimleu, 
înfiinţarea unui nou despărţământ cu comunele dincolo de codrul Meseşului, aparţinătoare 
cercului administrativ al Zălaului. Comitetul central Vă roagă pe Dvoastră să binevoiţi a 
primi însărcinarea de a organiza acest despărţământ, care se va numi Despărţământul 
Buciumi, şi a convoca, în înţelegere cu dl delegat al Asociaţiunii, Andrei Cosma, adunarea 
de constituire. Ar fi de dorit ca adunarea de constituire să se întâmple înainte de adunarea 
cercuală a I f. 81 despărţământului Şimleu. Alăturat Vă trimitem esemplare din statute şi 

regulamentele de car aveţi lipsă pentru adunarea de constituire. 
Primiţi, Vă rugăm, asigurarea deosebitei noastre stime. 
/s. s./ Şuluţu, prezident Oct. C. Tăslăuanu, secretar 
Domniei Sale Domnului Vasile Pop, protopop, Meseş-St. Georgiu 
(Exp. 2/VI 908 cu statute şi regulamentele. Rsimu. Recipisa vezi la Nr. 374/908) 
/f. 1 O/ Domnule Director, 
Avem onoare a Vă aduce la cunoştinţă că comitetul central, în şedinţa sa ţinută la 21 

Mai a. c., a aprobat planul de arondare al despărţământului Şimleu şi Vă roagă să binevoiţi 
a reprezenta Asociaţiunea la adunarea de constituire a despărţământului Buciumi pe care o 
va convoca, în înţelegere cu Dvoastră, dl protopop Vasile Pop din Meseş-St-Georgiu. 

Primiţi, Vă rugăm, asigurarea deosebitei noastre stime. /s. s./ Şuluţu, prezident. Oct. 
C. Tăslăuanu, secretar. 

Domniei Sale Domnului Andrei Cosma, direct. Inst. Silvania, Şimleu. 
(Exp. 2/VI - 908./s./ RSimu. 
/f. 11I476/1908 I Iunie 08 
Stimate Domnule advocat, 
Avem onoarea a Vă aduce la cunoştinţă că comitetul nostru central, în şedinţa sa 

ţinută la 21 Mai a. c., la propunerea despărţământului Şimleu, a decis înfiinţarea unui nou 
despărţămnt în Jibou. Vă rugăm să binevoiţi a primi însărcinarea de a organiza acest 
despărţământ şi a convoca, în înţelegere cu dl dr. Gheorghe Pop, advocat în Zălau, 

delegatul Asociaţiunii, adunarea de constituire, dacă se poate înainte de adunarea cercuală 
din 6 August n. a despărţământului Şimleu. Alăturat vă trimitem exemplare din statute şi 

regulamentele de cari aveţi lipsă, desp. va cuprinde comunele din pretura Jibou şi o parte 
din ... 

Primiţi, Vă rugăm, asigurarea deosebitei noastre stime. /s. s./ Şuluţu, prezident. Oct. 
C. Tăslăuanu, secretar. 

Domniei Sale Domnului dr. Vasile Ghiurco, advocat Jibou. 
(Exp. 2/Vl-908 RS.) 
/f. 12/ 47611908 30 Mai 08 
Domnule Director, 
Am onoarea a Vă aduce la cunoştinţă că comitetul central, în şedinţa 

sa ţinută la 21 Mai a. c., a luat act de cuprinsul proceselor verbale ale şedinţii comitetului 
cercual din 25 Martie şi 22 Aprilie a. c., şi aprobat noul plan de arondare al 
despărţământului Şimleu-şi am luat dispoziţii pentru organizarea lor. 

Primiţi, Vă rugăm, asigurarea deosebitei noastre stime. /s. s./ Şuluţu, prezident. Oct. 
C. Tăslăuanu, secretar. 
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Domniei Sale Domnului A. Barbolovici, directorul despărţământului Şimleu. (Exp. 
2/VI 908. RSimu) 

/f. 13/ 476/1908 Sibiu, I Iunie 1908 
Stimate Domnule Advocat, 
Avem onoarea a Vă aduce la cunoştinţă că Comitetul central, în şedinţa sa ţinută la 

21 Mai a. c., a decis înfiinţarea unui nou despărţământ în Jibou. La adunarea de constituire 
pe care o va convoca dl dr. Vasile Ghiurco, advocat în Jibou, Vă rugăm să binevoiţi a fi 
delegatul nostru, făcând tot ce vă stă în putere pentru reuşita adunării. 

Primiţi, Vă rugăm, asigurarea deosebitei noastre stime. 
/s. s.I Şuluţu, prezident. Oct. C. Tăslăuanu, secretar. 
Domniei Sale Domnului dr. Gheorghe Pop, advocat, Zălau. 
(Exp. 2/Vl-908. RSimu.) 

D.J.A.N. Sibiu,fond Astra, doc. nr. 476/1908, f. 1-13. 

5. 
/f. 21 Nr. 559/Vl - 908 
/antet/ Gazeta de Duminecă. Organ politic şi cultural independent. 
Şimleu, 1908 !uniu 16 
Venerate Domnule Preşedinte, 
Din incidentul că „Astra" îşi ţine adunarea la Şimleu, Comitetul executiv ales pentru 

arangiarea acelora festivităţi, între altele a luat în programul său de muncă şi edarea unei 
schiţe monografice a Sălagiului, arătând, cu date statistice, starea noastră 

culturală-economică din prezinte şi comparându-o cu trecutul. 
/f. 2v/ Un punct esenţial din lucrarea noastră va forma: Biografia bărbaţilor 

mecenaţi ai Sălagiului, cari au făcut fundaţiuni, fie acelea chiar şi mai neînsemnate. 
O parte din fundaţiunile acestea le manipulează „Astra" şi prin urmare nu ne stau la 

îndemână literile fundaţiunale ale acelor fundaţiuni, chiar pentru aceia, în numele sfintei 
cauză de obşte vă rugăm: /f.3/ binevoiţi a face dispoziţiunea ca, pe spesele noastre, să ni să 
trimită-cu posibila grabă- copia testamentului: I) George Filep; 2) Ioan Gallian; 3) dr. Ioan 
Nichita; 4) Demetriu Suciu; apoi 5) Teodor Szilagyi, încât şi aceasta să manipulează prin 
„Astra", căci noi nu o ştim cu securitate. Ioan Kiss şi Georgiu Pop. 

Întrucât aţi dispune şi de fotografiile acestor fundatori ne-aţi deobliga mult dacă ni 
le-aţi trimite şi pe acelea, în felul ca, după folosinţă să vi le retrimitem. 

/f. 3v/ Deasemenea ne veţi deobliga mult dacă ne-aţi da desluşiri şi asupra altor 
fundaţiuni sălăgiene - manipulate prin „Astra", - despre cari eventual noi nu ştim ori le-am 
trecut cu vederea. 

Dealtmintrea mulţămindu-vă anticipative pentru bunăvoinţă Vă rugăm a primi 
espresiunea stimei şi veneraţiunei ce vi-o păstrează românii sălăgieni sunt Al Dvoastre 
devotat /s. s.I Ioan P. Lazăr, preş. Corn. de primire. 

ştim. 

P. S. Suma ce-o reprezintă astăzi acelea fundaţiuni, una câte una, încă trebue să o 

/f. 41 559/1908 
Anexe: 
Domnule Redactor, 

21 Iunie 08 

În urma scrisorii O-Voastre din 16 Iunie a. c., avem onoarea a Vă trimite copiile 
testamentelor: G. Filep, Ioan Gallianu, Alex. Coste, Nechita şi O. Suciu, cari şi-au testat 
averea Asociaţiunii. N-avem nici o ştire de fundaţiunile I. Kiss, G. Pop şi T. Silagyi. De 
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asemenea nu ştim de alte fundaţiuni lăsate de bărbaţi sălăgeni Asociaţiunii. Fotografii de 
asemenea nu avem. Alăturat vă trimitem situaţiunea fundaţiunilor mai sus înşirate, 

administrate de instituţiunea noastră. 
Pentru copiile testamentelor biroul nostru central a plătit suma de K 11.60, pe care 

veţi binevoi, conform promisiunii să ni-o înapoiaţi ... 
/f. 51 primirea acestei scrisori. Dorindu-vă deplină reuşită a frumoaselor serbări ce le 

pregătiţi pentru adunarea generală a Asociaţiunii primiţi, Vă rugăm, încredinţarea 

deosebitei noastre stime. Prezidiul Asociaţiunii, Şuluţu. 
(Exp. 22/VI 908 ... RSimu) 
Domniei Sale Domnului Ion P. Lazăr, redactor la „Gazeta de 
Duminecă" ... 
/f. Iv/ Adeveresc că am primit pentru copiare copia următoarelor testamente: 
I. Dr. I. Nichita (Nr. 542/902; 
2. Dr. Dem. Suciu (Nr. 744/902; 
3. Alexandru Costa (Nr. 232/902; 
4. George Filepp, la data 22 febr. 1888 (Nr. l O 1 /895); 
5. „Transilvania" pe 1875 cu testamentul lui Ioan Gallianu de 
Kecskes 
Sibiu, 19/VI - 908 /s. s./ Ion ... 
4 V. 4.25 
- % -.75 
- % -.75 
- '12 -.50 

- 1.00 
7. 25 X 2 

Plătit dlui Vasilichi pt. 7.25 coale a 1.60 = K 11.60 

D.J.A.N. Sibiu/ond Astra, doc. nr. 559/ 1908, f. Iv-5. 

6. 
/f. I/Nr. 1100-1908 
Direcţiunea despărţământului Şimleu înaintează procesul verbal al şedinţei 

comitetului cercual din 5 noembre a. c., în care s-a decis să se ţină adunarea cercuală în 21 
noembre a. c., s-au luat dispoziţii pentru ţinerea cursurilor cu analfabeţii, spre acest scop 
desp. a creat un premiu de 50 cor. 

(Comitetul cercual cere să se cumpere pe seama bibliotecilor din despărţăminte mai 
multe exemplare din „Schiţa monografică a comitatului Sălagiu" întocmită de dnii dr 
Dionisie Stoica şi I. P. Lazăr. /în fila din document este tăiată această frază. n. n./). 

Se ia act. (Din Schiţa monografică a comitatului Sălagiu se cumpără 50 exemplare 
la ... în sumă de ... /şi această frază este tăiată în text n. n./) 

Şed. 28/XI 908 (deciz. 289). A se întreba cât costă monografia? 
/s. s./ Tăslăuanu 
/f. 2/ Nr. 1100-1908 Copia 
Proces verbal 
din şedinţia desp. Şimleu al Astrei ţânută la 5 nov. st. n., de faţă fiind membri Dnii: 

Alimpiu Barboloviciu, pres., Andrei Cosma, Gavril Trif, dr. Victor Deleu, Eugeniu Boros, 
şi dr. Coriolan Meseşian, secretar. 
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După deschiderea şedinţei secretariul ceteşte procesul verbal din şedinţa anterioară a 
despărţământului şi se roagă de verificarea lui. Comitetul acest proces verbal îl verifică. 

Secretariul raportează că nepotându-se ţinea adunarea cercuală de est an a 
despărţământului în Şimleu la terminul de 6 august din cauza festivităţilor Astrei,- având în 
vedere deja timpul înaintat în speranţia ulterioarei aprobări a fixat noul termin pentru 
adunarea cercuală de est an a despărţământului pe 21 noiembrie st. n. şi a luat şi demersuri 
că convocarea în acest înţeles să se publice şi în coloanele „Gazetei de Duminecă". 
Comitetul acest raport îl ea spre cunoştinţia aprobându-l. 

Secretariul ceteşte apelul comitetului central referitor la instruirea adulţilor în cetit şi 
în scris în cursul iemei viitoare. Comitetul întru toate se conformeadia hotărârei şi planului 
de acţiune a comitetului central. Întru esecutarea acestor hotărâri dispune că în scopul 
instruarei analfabeţilor Români de pe teritoriul despărţământului să fie invitaţi prin apel la 
adrese proprie toţi intelectualii poporului nostru, punându-li-se în vedere premiile /f. 2v/ 
date de comitetul central, apoi premiile ce le vor da în acest scop institutele noastre 
financiare şi punându-le în vedere ofertul comitetului central de a provedea singuratecele 
comune de atari cursuri cu deosebite broşuri şi cărţi folositoare şi practice pe cari în cursul 
prelegerilor le vor ceti poporului institutorii sau vor lăsa aceste să fie cetite de poporul 
însuşi. Institutorii vor avea să anunţe imediat comitetului dacă sunt aplecaţi asupra-le sus 
amintitul angagiament, precum vor avea mai departe a raporta de succes în general realizat 
prin aceste cursuri în terminul de cel mult 1 aprilie 1909 st. n. Comitetul pentru promovarea 
scopului ţintit de comitetul central din resursele-i proprii de asemenea creadia un premiu de 
50 cor. 

Decide că prin un apel călduros să fie insistent invitată întreaga obşte a 
despărţământului de a se înrola sub drapelul cultural al Asociaţiunei, că cât de mulţi inşi să 
se înscrie de membri ei şi să-şi răscumpere taxele statutare. 

Să se facă un nou apel şi în direcţie că pe care comună şi bibliotecă parochială, 
şcolarii ori poporul să se proveadă barem câte un esemplariu din schiţa monografică a 
comitatului Selagiu, instruită de Domnii Ioan P. Lazar şi dr. Dionisie Stoica, - operat ce 
numai arare ori se va potea în viitor redacta şi care conţine toate datele posibile referitoare 
la starea noastră culturală din trecut şi din present. Cu esecutarea acestui decis se 
însărcineadia preşedintele şi secretariul. Dnul Victor Deleu propune ca săi se recomânde şi 
comitetului central procurarea alor mai multe esemplare din schiţa monogr. a Selagiului în 
scopul înzestrărei cu câte un esemplariu a fiecărei biblioteci poporale esistentă şi cu scopul, 
că primind celealalte /f. 31 despărţăminte acest operat să se nisuiască de a colecta asemenea 
date referitoare la trecutul şi presentul neamului nostru. Comitetul această propunere o ia de 
dorinţia sa, pentru a cărei realizare se roagă către comitetul central. 

Dl Andrei Cosma propune şi comitetul decide ca dl preşedinte să ceară 

consistoriului de Gherla mai multe Abecedare Gabeliane în scopul înlesnirei instruarei 
anal fa beţi lor. 

Secretariul raporteadiă în fine, că în urma repetitei recercări în partea 
administraţiunei organului Ţara Noastră a dispus să i se tramită acestei administraţiuni în 
loc de 50 coroane din abonament, ca achitare de tot, numai 25 cor. cu provocare la starea 
pre cară a cassei despărţământului şi la împlinirea curat cultural ce s-a făcut prin tramiterea 
acelei foi. Se ia spre cunoscinţia spre aprobare. 

Nefiind alte agende şedinţia se redică. D.c.m.s. preşedinte. C. Meseşian m. p. 
secretariu. 

/f. 41 1100/1908 4 decemvrie ... 08 
Domnule Director, 
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Avem onoarea a Vă aduce la cunoştinţă că comitetul central, în şedinţa sa ţinută la 
28 noiemvrie a. c., a luat act de cuprinsul procesului verbal al şedinţei comitetului cercual 
din 5 noemvrie a. c. 

Totodată Vă rugăm să binevoiţi a ne comunica cât costă un exemplar din „Schiţa 
monografică a comitatului Sălagiu" lucrată de dl dr. Dionisie Stoica şi I. P. Lazar, ca să ne 
putem orienta câte esemplare se pot cumpăra pe seama despărţămintelor. 

Primiţi, Vă rugăm, încredinţarea deosebitei noastre stime. 
ls. s.I Şuluţu, prezident. Oct. C Tăslăuanu, secretar. 

Domniei Sale, Domnului Alimpiu Barbolovici, directorul desp. Şimleu. (Exp. 
4/Xll - 908. RS) 

D.J .A.N. Sibiu,fond Astra, doc. nr. 1100/1908, f. 1-4. 

7. 
lf. li Nr. 28 - 1909 
Direcţiunea despărţământului Şimleu cere să se cumpere pe seama bibliotecilor din 

despărţăminte „Schiţa monografică a comitatului Sălaj" de dr D. Stoica şi I. P. Lazăr. Preţul 
unui esemplar e de 4 cor. 

Se decide a se cumpăra 25 de esemplare (a 4 cor) în preţ de 100 Cor. ls.I Tăslăuanu. 
(Şed. 30 I - 909. Dec. 20) 

4/1-909 Nr. 28 
Prea Venerat Comitet! 
Referindu-mă la preţuita DV. recercare de data I 100/908, cu pnvire la preţul 

„Schiţei monografice a comitatului Sălagiu'', îmi ieu voia a Vă împărtăşi, că preţul unui 
exemplar e 4 cor., la caz însă s-ar comanda un număr mai mare de 200 exemplare atunci 
proprietarii (dnii Stoica şi Lazăr) compută numai 3 cor. per exemplar. 

Vă asigur stima-mi nestrămutată. Ş, la 2/1 - 909 ls.I dr. C. Meseşianu. adv., secr. 
desp. Şimleu al Astrei. 

/f. 21 
Prea Onorate Domnule! 
Luând comitetul arangiator al festivităţilor Astrei în Şimleu dispoziţii pentru 

desfacerea-n vânzare a exemplarelor încă disponibile din schiţa monografică a Sălagiului, 
redactată din încrederea acelui comitet de dnii: Ioan P. Lazăr şi dr. D. Stoica,- !mi ieu voia 
în calitate de secretar al aceluia-şi comitet a Vă roga să binevoiţi a stărui, ca comitetul 
central al Astrei să facă comanda exemplarelor de lipsă, cari actualminte constituesc averea 
comitetului şi pe cari, în vederea comandei unui număr mai mare, le-am vinde bucata cu 3 
cor, ca nu cumva mai târziu eventual să ni se epuizeze. 

Prezentaţi Vă rog sărutările-mi de mână Yen. Dvs. Doamne şi primiţi-mi asigurarea 
nestrămutatei mele stime. Ş, la 9/Il-909 devotat /s./ dr. C. Meseşianu, adv. 

S-a răspuns în 16 Febr. că s-au comandat 25 ex. Vezi deciz comit. centr. din 30 
ianuarie 909. /s./Tăslăuanu. 

lf. 3/ 28/1909 4 Februarie 09 
Domnule Director 
A veni onoarea a Vă aduce la cunoştinţă că comitetul central, în Şedinţa sa ţinută la 

30 Ianuarie a. c., a dorit să cumpere pe seama despărţămintelor Asociaţiunii 25 de 
exemplare din „Schiţa monografică a comitatului Sălagiu" de dr. Dionisie Stoica şi I. P. 
Lazăr, în sumă totală de 100 Cor., ... se va trimite autorilor după primirea exemplarelor. 
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Primiţi, Vă rugam, încredinţarea deosebitei noastre stime. /s. s.I Şuluţu, prezident. 
Oe. C. Tăslăuanu, secretar. 

Domniei Sale Domnului A. Barbolovici, director. .. Şimleu. (Exp. 5/Il-909 RS.) 

D.J.A.N. Sibiu,fond Astra, doc. nr. 28/1909, f. l-3. 

8. 
/f. I/Nr. 113- 1909 
Direcţiunea despărţământului Şimleu înaintează procesul verbal al şedinţei 

comitetului cercual din 5 Ianuarie a. c., în care s-a fixat programul prelegerilor poporale, se 
cere ajutorul de I 00 cor şi 40-50 de ezemplare din ultimele broşuri apărute în biblioteca 
poporală a Asociaţiunii. S-au împărţit mai multe abecedare pentru cursurile de analfabeţi. 

Se ia act. Se votează ajutorul de I 00 cor. şi câte 4 ex. din ultimele 5 numere ale Bibi. 
Pop. a Asoc. /s./ Tăslăuanu 

/f. 2/ Nr. 113 - 1909 (Copia) 
Proces verbal 
din şedinţia comitetului desp. Şimleu al Astrei ţinută la 5 Ian. 1909 st. n. în 

localităţile institutului financiar „Silvania", de faţia fiind dnii: A. Barboloviciu, vicar, A. 
Cosma, V. Pop, Dr. Victor Deleu şi Dr. Coriolan Meseşian, secretar. 

Deschizându-se şedinţia secretariul ceteşte procesul verbal din şedinţia proximă 

trecută şi se roagă de verificarea lui. Procesul verbal din 2 dec. a. tr. se verifică. 
Secretariul cetind raporturile dlui Gge Nichita, înveţiator în Supurul de sus, în care 

se roagă de ABC-dare pentru cursul de analfabeţi; dl A. Cosma împărtăşeşte, că provazând 
deja Dsa din al său acel curs cu ABC-darele necesare, propune că supurenilor să li se 
tramită numerii bibliotecei poporale ai Asociaţiunei, cari lipsesc din biblioteca din Supur. 
Se decide în sensul propunerii făcute de dl A. Cosma. 

Secretariul raportează că pentru analfabeţii din Siumal la cererea dlui părinte V. Pop 
din localitate i-a pus zisului domn la dispoziţie 26 b. Din numerii bibliotecii poporale a 
Asociaţiunei. Cu aprobare se ia spre cunoştinţă. 

Secretariul ceteşte cererea învăţătorului A. Pusztai din Fi.izeş pentru cărţi didactice în 
folosul şcolar din localitate. Număr potrivit de ABC-dare şi legendare se acordă luându-se 
acelea împrumut de la fundaţiunea Dr. Ioan Nichita. 

Se decide în legătură că domnii protopopi /f. 2v/ tractuali să fie rogaţi a le controla 
ABC-darele tramise pe la şcoalele din tractul lor cea ce mai uşor se poate face cu prilegiul 
esamenelor finale şi despre starea şi numerul lor să binevoiască a raporta comitetului 
nostru. 

Secretariul cetind rescripta corn. central nr. 1908 comunică, că a împărtăşit aceluiaşi 
comitet preţiul schiţei monografice a Sălagiului, preţiu fixat de dnii proprietari Dr. Stoica şi 
Ioan P. Lazăr. Se ia spre cunoştinţia. 

Secretariul raportează, că comisia esmisă pentru de a conferi cu delegatul 
comitetului pentru conferinţiele poporale dl Dr. Dionisie Stoica a cerut la acord pentru 
comunele Marca, Cizer şi Căţialul rom. în care dl delegat va avea să opereze în terminul 
ales de Dsa. Acest raport se ia apre cunoştinţia cu aprobare. 

Secretariul ceteşte apelul comitetului central Nr. 1168/1908 referitor la prelegerile 
poporale etc. Comitetul decide a se ţienea în cursul acestui an următoarele conferinţe: 

a) Marca (conferenţiar Dr. D. Stoica, delegat D. Cupşa, preot Porţi, subiectul cult); 
b) Cizer (conferenţiar N. Munthiu, delegat A. Barboloviciu, vicar, subiectul 

despre ... ); 
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c) Badon, Guruslău, Hereclean (conferenţiar Nic. Pop, înv., delegat Vasile Pop din 
Şimleu, subiectul - vierit); 

d) Căţielul rom. (conf. Dr. D. Stoica, delegat: A. Barboloviciu, vicar, subiect 
cultural); 

e) Chieşd (conf. Gge. Nichita, înv. Supur, delegat: Dr. C. Meseşan, subiect-vierit); 
f) Corond ( " subiect - Mătăsărit); 

g) Bozinţia şi Ciora (conf. Danii Graur. înv., delegat T. Bohaţiăl din Mineu, 
subiectul-vierit); 

h) Asoagiul de jos (conf. G. Simonca, înv., del. A. Cosma, subiect-pomărit); 
i) Bârsăul de sus ( conf. /f. 31 1) Sâg ( conf. Nic. 

Munthiu, del. Dr. V. Deleu, subiect ... ) 
În acestea comune se vor întregi bibliotecile poporale cu numerii mai noi din 

publicaţia bibl. Pop. a Asociaţiunei, iar în comunele unde nu sunt bibliotece, se vor înfiinţa 
de nou. Delegaţii vor fi prevăzuţi cu broşurile şi instrucţiile de lipsă. 

Se decide a se roga comitetul central pentru tramiterea alor 40-50 exemplare din 
numerii apăruţi în cursul anului 1908 în biblioteca poporală a Asociaţiunei, să întrebuinţăm 
şi numerii ce deja se află în posesiunea comitetului, să se poată răspunde decisului de mai 
sus. 

La propunere comitetul, în fine, decide că şi de data asta să recurgem la comitetul 
central pentru ajutoriul destinat în I 00 cor.,- iar având în vedere numeroasele-ni 
angageamente culturale să se facă propagandă pentru răscumpărarea felicitărilor de anul 
nou în favorul despărţământului nostru. Executarea hotărârei din urmă i se concrede 
casierului despărţământului. 

Nefiind alte agende şedinţa se ridică. D. c. m. s. /s.s./ Dr. C. Meseşian mp. secr. 
desp. Şimleu. A. Barboloviciu mp. preşedinte. 

Această copie e conformă originalului. Şimleu, la 21 Ianuarie 1909 
/s./ Dr. C. Meseşianu adv. secr. corn. desp. 
/f. 41 I 13 - 1909 9 Februarie 09 
Domnule Director . 
Avem onoare a vă aduce la cunoştinţă că comitetul central, în şedinţa sa ţinută în 30 

Ianuarie a. c., a luat act de procesul verbal al şedinţei comitetului Dvoastre cercual din 5 
Ianuarie crt., în care aţi stabilit programul prlegerilor poporale pentru acest an şi vio votat 
ajutorul de K I 00 - în scopul acestor prelegeri, cum şi câte 4 ex. Din ultimele 5 numere ale 
Bibliotecii poporale a Asociaţiunii. 

Primiţi, vă rugăm, încredinţarea deosebitei noastre stime. 
/s. s./ Şuluţu, prezident. Oct. C. Tăslăuanu, secretar. 

Serenissimului Domn Alimpiu Barboloviciu, vicariu foraneu, dir. desp. 
Asociaţiunii în Şimleu. 

D.J.A.N. Sibiu.fond Astra, doc. nr. 113/1909, f. 1-3. 

9. 
/f. I/Nr. 502-1909 
Onoratului Comitet 
al Asociaţiunii pentru literatura şi cultura poporului român în Sibiu 
Semnaţii ne luăm voie a prezenta lucrarea noastră „Schiţa monografică a Sălajului" 

la premiul „Andrei Murăşanu" al Asociaţiei. 
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Lucrarea aceasta am prezentat-o şi la premiul cel mare al Academiei Române, cu 
scopul, că dacă nu vor fi eventual lucrări mai de valoare, la acest premiu şi se va premia 
Schiţa noastră monografică, să o putem complecta după câţiva ani, adunând material pentru 
3 - 4 volume mari. Cum însă nu putem avea şanze de a obţine acest premiu şi astfel de-a 
complecta lucrarea noastră, credem, că suntem îndreptăţiţi a solicita premiul „Andrei 
Murăşanu''. 

Suntem de părere, că lucrarea noastră merită atenţiunea şi distincţiunea Asociaţiunei 
nu numai prin valoarea ce-o prezintă, ci şi în urma faptului, că ea a fost compusă din 
prilejul unei adunări generale a Asociaţiei, a fost dedicată ei şi este prima lucrare la noi de 
felul acesta. 

Motivele acestea, precum şi altele de natură materială spesele cele /f. 1 v/ multe 
avute cu compunerea lucrării, ne îndeamnă să solicităm ambele premii „Andrei Murăşanu", 
pentru care s-a escris concurs. 

Întru cât s-ar obiecţiona, că lucrarea noastră nu e literară (conform dispoziţiei 
concursului), amintim, că ea e şi literară şi prezintă o bună parte pur literară. 

În speranţa, că solicitarea noastră va fi apreciată şi satisfăcută după merit şi 
alăturând cele 5 exemplare pretinse semnăm cu profund respect, Şimleu, la 24 Aprilie n. 
1909 /s. s./ Dr. Dionisie Stoica, Ioan P. Lazar. 

D.J.A.N. Sibiu,fondAstra, doc. nr. 502/1909, f. I-Iv. 

10. 
/f. li Nr. I 076 - I 909 
/antet/ „Silvania" Institut de credit şi economii „. 
Şimleul-Silvaniei, Szilagysomly6 8/9 1909 
D-sale Dlui Ioan Vătăşan, contabil la Albina, Sibiu 
Din suma încassată conform listei alăturate la Şomcuta mare, din incidentul ţinerei 

adunării generale a despărţământului nostru, V-am asemnat azi prin Albina, după 

detragerea alor 20 % suma de K 239.20. 
Notez şi aici că institutul „Chioreana" s-a înscris ca membru fondator având a 

trimite taxa direct la centru. 
Cu toată stima /s./ Nicolau Munthiu, cassar. 
/f. 2/ Nr. I 076/1909 
Despărţământul Şimleu. 

Lista membrilor înscrişi la Şomcuta mare 
Chioreana, Institut de credit şi economii în Şomcut, membru fondator 400 - Se 

solvesc direct la centru. 
Membri ordinari 
Ioan Ch. Dragomir, protopop, Năpradea I O 
Teofil Dragomir, proprietar, Lupoaia I O 
Vasile Pop, protopop, Oarţa de jos I O 
Dr. Vasile Gyurko, advocat, Zsibo 10 
Ioan Vasvari, preot, Bârsăul de sus 10 
Dr. Aurel Tarţa, cond. adv. Şomcuta, g./TOrokfalu/ I O 
Isidor B. Hangea, preot, Buciumi, p. Şomcuta m. I O 
Ioan Coza, preot, Pribeleşti - Prebekfalva, p. Febersek I O 
Vasile Butean, preot, Săcălăşeni - Szakăllufalu 10 
Ioan Bohăţel, preot, Hăgymăslăpos, p. Pusztahidegkut I O 
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Ioan Coste, preot, Hosszufalu I O 
George Rădocea, contabil, Ch iorana I O 
Teodor Blaga, înv. pens., Şomcuta 10 
Dr. Coriolan Meseşan, adv., Şimleu 10 
D-na Letiţia Dr. Ols6vsky, soţie de adv., Şomcuta 10 
Vasiliu Şchiop, preot, Porta - Pusztafentos, p. Şomcuta m. 1 O 
Vasile Butean Alexi, econom, Şomcuta 10 
Traian Nemeş, preot, Asuagiul de jos I O 
Dr. Augustin Mircea, advocat, Şimleu I O 
Dr. Augustin Pintea, cand. adv., Şimleu 10 
Dr. Simion Butean, adv., Şomcuta I O 
Dr. Aurel Nistor, advocat, Şomcuta 1 O 
Iacob Marcu, not. pens., M. Berkesz-Seisemagyarberkesz, 
p. Şomcut 20 
Eugen Boroş, contabil, Silvania, Şimleu 10 
Nicolae Munthiu, secretar, Silvania, Şimleu 10 

Dr. Victor Deleu, adv., Şimleu 10 
Transport 270 

/f. 2v/ Membri ajutători 
Vasile Indrean, preot, Gaura 5 
D-na Luisa Cocian, Domnin 5 
D-ra Marioara Cocian, Domnin 5 
D-na Maria Coza, Pribeleşti 2 
Iacob Marcu, not. pens., Bertec 2 
Ioan Mărieş I. Gavrilă, econom, Buciumi 1 
Vasile Pop, econom, Şomcuta 1 
Vasile Dragoş," 1 
Gavrilă Pop, I. Ioan, econom, Şomcuta I 
Teodor Ilie 2 
Simion Pop 

Gavril Dragoş 
Total 

/s./ N. Munthiu, cassarul despărţământului 

2 
2 

299 

D.J.A.N. Sibiu,fondAstra, doc. nr. 1076/1909, f. l-2v. 

11. 
I f. li Nr. 1351 - 1909 
Mărite Domnule Preşiedinte! 
Alăturat Vă presint 2 esemplarie de in opşiorul meu scris pentru şcoala poporală 

şcolar de repetiţiune din popor: „Contabilitate simplă". 
Crediu, că mi-a succes, ce am voit: a face un serviţiu şcoalei din poporului. Şcoalei 

cu copilul, învăţiând 6 ani tot la călculare, să ducă cu sine din şcoala poporală ceva întreg, 
desăvârşit, cunoscând şi elementele contabilităţii ca întregire, ca cunună la cele învăţiate de 
el în 6 ani. Aceste cunoscinţie are să le ficseze prin praxă şi eserciţiu în şcoala de 
repetiţiune, ca să-i facă apoi serviţiul intenţiunat în vieţia practică ca la om crescut din 
stăpân pe soartea sa. Din popor aceia cari sciu scrie, ceti şi călcula atâta cât trebue adi să 
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înveţie în şcoala cea mai simplă poporală, încă o pot folosi foarte bine, deoarece este scrisă 
simplu şi uşior de preceput. 

Numai starea materială bine regulată dă omului potere, siguranţiă şi independinţiă în 
faptele sale. În dilele noastre nu este nimene, care să nu aibă lipsă de a-şi ţiene în ordine şi 
regulă averea sa; mai mare lipsă are însă de aceste /f. 1 vi bietul popor, care trăiesce de pe o 
di pe alta fără de calcul şi de a-şi trage seamă cu averea sa, pînă ce deodată se vede 
deposedat, adeca proletariu fără casă şi mesă. 

Este timpul suprem, ca să ne dedăm cu toţii, dar mai ales să dedăm poporul a trăi în 
calcul. Aceasta însă nu se poate face fără de a învăţia pe mic şi mare, că cum să-şi însemne 
regulat strămutările în avere, sau cum să-şi tragă seama din când în când despre starea 
averii sale, adeca fără de elementele contabilităţii. 

Binevoiţi, Vă rog, a dispune revederea şi apreţiuirea acestui opşior prin con„. 
secţiuni ale „Asociaţiunei" şi aflându-se corespundiătoriu scopului pentru care s-a scris, al 
adnumăra opurilor menite a se lăţi între popor. Şimleu (Szilagy-Somlyo) 1909, novembre 8. 

Al Măritei Domniei Voastre, cu profundă stimă /s./ Gavril Trifu, prof. ord. prep. în 
pe ns. 

/f.2/Nr.1351-1909 
Prea Stimate Domnule Secretariu! 
Vediând, că cu propunerea unor studie, şi între aceste a călculării, numai - unguresce se 

împedecă mult deşteptarea copiilor în şcoala poporală, apoi că cu întipărirea unor manuale în două 
limbi - unguresce şi românesce - deoarece copilul are atâta minte, de ceteşte în aceea limbă şi 
învaţiă în care se precepe - nu ajungem nici un scop, ci numai facem aceste „ad aptandam 
benevolenpam" pentru aprobarea unor manuale, adese foile slabe din punct de vedere didactic, 
curentului şovinist şi fatal pentru deşteptarea popo- /f. 2v/ arelor ţierei- atât de rămase înderept: aflu 
de lipsă că şi până la timpuri mai treze în politică, dar mai ales în instrucţiunea poporală, să se scrie 
cărţi şi manuale de acele, din cari nu numai elevii şcolari, dar şi adulpi să poată învăţia aceea, ce 
din vitregimea timpurilor şi mai ales a politicei noastre nefaste instrucpunei poporale n-au învăpat 
unde trebuia, în şcoala poporală. Din acest punct de vedere şi pentru ca copii în şcoală să vadiă şi 
cunoască scopul pentru care au învăţiat ei 6 ani de dile călculaţia, am scris „Contabilitatea simple" 
pentru şcoală în popor fiind convins că necesitatea învăţiărei contării în dilele noaste se impune atât 
de imperativ, încât adi-mâne ne putem aştepta la aceea /f. 31 că propunerea acestui ram al călculării 
ca coronar a celor învăţiate în 6 ani de dile se va impune şi de guvern. 

Din acest opşor am trămis la preşiedintele „Asociaţiunei" 2 esemplarie, ca să se 
censureze şi eventual cumpere mai multe esemplarie pentru a fire distribuite între popor şi 
bibliotecile poporale. Nu sciu de soartea lor până adi deşi le trimisesem astă toamnă. Vă 
rog, să mă însciinţiaţi, dacă au sosit acolo şi ce este cu ele, deoarece în „Transilvania" 
în dar li cere urmă. 

Tot cu acest scop am scris şi este deja întipărit „. de calculaţie resp. „Magazin de 
esemple din calculul p. clasele I şi II ale şcoalei poporale şi este gata în manuscris şi pentru 
celelalte patru clase ale şcoalei poporale numai să am ajutor. 

I f. 3v/ Sum de aceea convingere că adevărata menire a „Asociaţiunei" este a suplini 
în luminarea poporului, tot ce omite sau împedecă cu voaia sau fără de voaia politica oarbă 
şi nu a suplini academiile de scinţie; adeca a edifica şi pune fundamânt solid, eventual a 
repara pe cel nesolid şi nu a înfrumuseţia frontispiciul şi a face decoraţiunile. Drept aceea 
sperăm spriginul din toţi aceia care purtăm câte-o petricică la acel fundament. 

Şimleu, 191 O Aprilie 8. Cu distinsă stimă /s./ Gavril Trifu, prof. ord. prep. în pens. 

D.J.A.N. Sibiu,fond Astra, doc. nr. 1351/1909, f. l-3v. 
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12. 
/f. I/Nr. 1461- 1909 
Comitetul fundaţional al fundaţiunii Dr. Ion Nichita înaintează procesul verbal al 

şedinţei ţinute la 28 Noemvrie a. c. în care s-au luat dispoziţii pentru împărţirea ajutoarelor 
pe 191 O. Din ajutoarele votate pe 1909 biserica din Supurul de sus şi şcoala din Giurtelec 
n-au ridicat ajutoarele în sumă totală de K. 150, care s-au adăugat capitalului fundaţional. 

Se ia act şi se aprobă următoarea distribuire a ajutoarelor prevăzute în budgetul 
anului 1910: 

I. bis. din Husmezeu K. 100 
2. " Gârcei 50 
3. " Ser 73 
4. Rea 50 

Total 273 
5. Şcoala din Cian K. 60 
6. Hususău K. 200 
7. Hotoan K. 100 
8. Urminiş " 100 

Total 460 
Suma totală K. 733 

iar din restul de 86 cor. 60 fii. se va folosi pentru procurarea de cărţi şcolare pentru 
şcoalele poporale. /s. indescifrabilă/ Şed. 9/12 909 (Dec. 374) 

/f. 21 Nr. 1461 - 1909 Copie 
Proces verbal 
din şedinţa corn. fon. Dr. I. Nichita, ţinută la 28 Noiemvre 1908.9 sf. M. n. în casa 

parochială din Şimleu, de faţă fiind dintre toţi membri invitaţi numai domnii Alimpie 
Barboloviciu, preşedinte, Gavril Trifu şi Dr. C. Meseşianu, secretar. 

Deschizându-se şedinţa să ceteşte epistola domnului Florian Cocian suzându-ş 
absenţia de la şedinţă prin morb. Se ia act. 

Secretarul ceteşte procesul verbal din 17 dec. 1908. Acest proces verbal se verifică. 
Secretarul răportează, că dintre senatele ajutorate est-an cel din Supurul de sus şi 

Giurtelecul Măgurei, încă nici până azi nu şi-au ridicat banii deşi pentru acest scop au fost 
provocate. Ajutoarele votate pentru biserica din Supurul de sus în suma de 50 cor. şi pentru 
şcoala din Giurtelec în sumă de I 00 cor. să propun a să alătura capitalului fundaţional. 

Secretarul răportează că conform raportului Domnului Florian Cocian, încredinţiatul 
comitetului, senatul şcolar din Bârsa şi Şoimuş legitimând şi înaintea Dsale scopul pentru 
care au cerut ajutoare, acelea le-a şi asecurat ziselor şcoale. Se ia spre cunoştinţia cu 
aprobare şi absolvare. 

Secretariul reportează că pentru ajutoriul total al bisericilor contemplat în 273 cor. 
30 fii. pentru anul 1910 au sosit 5 cereri iar pentru ajutorul total al şcoalelor contemplat în 
546 cor 60 fii. pentru anul 191 O au sosit de tot 6 cereri; aceste ajutoare se propun a se 
distribui precum urmează: 

I. a) bisericei din Husmezeu 
b) " Gârcei 
c) Ser 
d) Rea 

deci cu ... 
II. a) Şcoalei din Cian 

b) " Husasău 

100 cor. 
50 cor. 
73 cor. 30 fii 
50 cor. 

273 cor. 30 fii. 
cor. 60 
" 200 
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c) " Hotoan " 100 
d) " Unniniş " 100 

deci cu totul 460 cor. 
în fine restul de 86 cor. 60 fii. se vor folosi pentru procurare de cărţi şcolare pentru 

şcoalele poporale. 
Acest proces verbal împreună cu cererile în original să se înainteze corn. central spre 

aprobare. Şedinţa să închide. 
/s. s./ Dr. C. Meseşianu mp., secr. fond Dr. Nechita. A. Barboloviciu mp., 

preşedinte. 

Această copie e originalului conformă. 
Şimleu, la 30 Noemvre 1909. /s./ Dr. C. Meseşianu, secr. fond. Dr. I. Nichita. 
/f. 41 Preaonorat Comitet fond. al fundaţiunei Dr. I. Nichita! 
Comunitatea bisericească gr. cat. din Pria deja în anul trecut a hotărât, ca să zidiască 

o nouă casă parohială în locul celei vechi gata de a să ruina şi a cărui dărâmare s-a şi dispus 
prin ordin pretorial tot în anul trecut. Sărac fiind poporul, numai în anul acesta am putut 
începe la edificare şi acuma numai cu bani împrumutaţi. Aceste împrejurări-mi pertmit a le 
adeveri prin atestatul comunal aci sub./. alăturat. 

În urma mizeriei poporului credincios şi a lipsei mari îndrăznesc a recurge cătră Pre 
On. Comitet fondaţional ca să se îndure: a acorda din fondaţiunea Dr. Ioan Nichita pentru 
comunitatea bis. gr. cat. din Pria un ajutor de 200 coroane pentru noua casă paro ... 

Pria (Perje, up. Csizer), la 27 septembre, 1909. 
Cu profundă stimă, /s./ Ioan Budişan, preot gr. cat. 
I f. 61201 - 909. of. par. 
Mărită Asociaţiune şi Direcţiune!! 

Fondului Dr. I. Nichita! 
Subscrişii ca antistia bisericească parochiei gr. cat. din Gârcei, tract. Bredului 

(Selagiu) cu profundă reverinţia şi umiliţi suplicăm de a ne acorda graţios din fondul 
cultural al fundaţiunei „Dr. Ioan Nechita" de pie memorie pentru scopul zidirei casei şi 

superedificatelor parochiale de aici, cari sunt de a se construi de nou cu o necesitate 
imperativă. 

Motive sontice: 
I .Fiindcă poporul gr. cat. român de aici e constatatoriu de 86 fumuri, 460 suflete 

numai, e foarte miser aşia încât din propria lor potere nu ar fi în stare a edifica fără ajutoriu 
estemeu casa de locuinţia şi superedificate parochiei pentru preotul lor. 

2.Poporul gr. cat. de aici estimp şi-a sântit biserica nouă de zid care a costat 25 mii 
coroane în care trebue să mai repartiţieze pentru rezolvirea erogaţiunei neacoperită prin 
intrate. 

3.Românii gr. cat. de aici şed între calvini şi latinii rom. cat. cari sunt în stare bună şi 
neavând casa pentru preot au fost neîntrerupt părăsiţi de preoţii lor puşi de administratori 
spre dauna morală şi naţională evidentă. 

4.Preotul lor de faţiă locuiesce în casa închiriată de la un calvin - în detrimentul 
bunului renume al nostru estorilor puţini români dornici de a zidi. Rugăm apreţiarea 
motivatei rugări şi cerem votarea sumei cât de mărişoară de ajut. Eventual şi de la acele 
locuri unde s-a votat şi nu o ridică necuversând aşa necesitate acolo. 

Gârcei, la 4 Novembre 1909. /s. s./ Popp Gavril, curator prim. bis. /L. S/ Ştefan 
Szab6u, preot gr. cat. 

/f. 8/ 
Preavenerat Comitet fundaţional! 
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În numele credincioşilor din parohia Mălădia m1-1eu îndrăsneala a recurge la 
preaveneratul Comitet a fondaţiunei fericitului Dr. Nichita pentru dobândirea de oreşcare 
ajutor banal pentru ducerea în deplinire a zidirei bisericei nimicită prin foc- şi a casei 
parochală a căror material deja e coadunat, dară banii coadunaţi din mila binevoitorilor 
creştini din ţiara desigur nu vor fi de ajuns. Parochia, încă în starea sa materială foarte 
dezolată nu e în stare de a-şi redica acestea locaşuri corespunzătoare scopului - din care 
cauză renoindu-ne umilitor cerere. 

Suntem- Mălădia, 12 Septembre 1909. A preaveneratului Comitet, în numele 
credincioşilor /s./ Gregoriu Sim„., preot. 

/f. l O/ Prea Venerat Comitet! 
Senatul şcolar gr. cat. din comunitatea bisericească Bârsa, situată în protopopiatul 

Noţigului în numele întreg poporului din comuna cari abia numără 300 suflete, cu cea mai 
profundă reverinţă îşi ia îndrăsneală a susceme următoarea, pre umilită rogare. 

După ce cu ajutorul atotputernicului Ddeu, încă în anul 1906 - având a ne lupta cu 
foarte multe greutăţi şi neajunsuri - în urmă am isbutit a ne face şcoala - precum şi locuinţă 
pentru învăţător, corespuzătoare legilor şcolare, având şi învăţător cualificat, care prin zelul 
dezvoltat până acuma prin instruarea şi luminarea fiilor şi a ficelor noastre, ne-au umplut 
inimile tuturor de o mare mângâiere sufletească. 

Şi după ce neavând băncile corespunzătoare precum şi mapile recerute, pre lângă 
toate acestea suntem provocaţi din partea administraţiunei comitatensă cu detragerea 
ajutoriului de stat dacă în decurgerea anului scolastic curinte nu le vom face şi câştigu, fără 
care ajutor pre lângă toată bunăvoinţa noastră nu suntem în stare de a ne susţinea şcoala. 

Împresuraţi de această îngrijire - neavând nici un isvor de venit - cu umilinţă şi cu 
mare încredere în bunăvoinţa Prea Veneratului /f. 1 Ov/ comitet - îndrăznim a ne roga ca 
luându-ne în părinteasca consideraţiune cererea noastră să binevoiţi a ne împărtăşi cu un 
ajutor banal din fundaţiunea nemuritorului Dr. Ioan Nichita, ce este pusă la dispusiţiunea 
Prea Veneratului Comitet spre a fi ajutoraţi întru facerea băncilor şi câştigarea mapelor de 
lipsă în şcoală. 

Înoindu-ne pre umilita rogare esorând cu deplină încredere resultatul dorit suntem cu 
profundă reverinţă în Bârsa la 26 Septembrie 1909. 

Ai Prea Veneratului Comitet. Prea umiliţi servi /L. S/ Sigilul Oficiului Par. Gr. Cat. 
din Domnin. /s. s./ Ioan P. Pop, preş. sen. scol., Teodor Chiş, George Chiş, Vasaleca 
Moraşan, Vasilica Chiş (x), Ioan Pop (x), Petru Chiş(x), membri sen. scol, prin Vasile 
Mihalca, scriitor de nume, învăţător şi notariul sen. scol. 

(P. s) Fiind comuna mică şi locuitori cam săraci a-şi dori şi eu să fie împărtăşită, 
întrucât se va pute, cu ajutorul cerut. /s./ F. Cocian. 

/f. 12/ Spectate Domnule! 
Umilit subscrisul venindu-mi la cunoscinţia din partea Mult On. Domnu Patriciu 

Lobonţiu, preotu în Csănu şi din Gazeta de Dumineca, care apare în Şimleu, că neuitatul şi 
binefăcătoriul neamului românesc din corn. Sălagiului dl Dr. Ioanu Nechita, fost advocat în 
Zălah, au lăsat după sâne ceva fundăciune din care să se ajutore s. beserici şi şcoale sărace 
din Sălagiu. 

Deci şi eu ca unul care am funcţionat acum de 9 ani în comuna Deda corn. Bihor şi 
acum de present strămutându-mă în comuna gre. Cath. Din Sălagiu, Cianu în care şcoala e 
tare săracă şi soluţiunea învăţătorească abia se urcă la suma de 500 coroane anuatim, din 
care după timpul de acum nu e cu potinţiă să poată subsista înv. şi fiind şi însărcinat cu 
familiă grea. 
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Deci cu toată umilinţia fiască şi patronizare vin a mă adresa cătră spect. Dvoastră, că 
de s-ar pote şi ar fi cu potenţiă să binevoiţi a mijloci ca din fundaţiunea sus amintită să 
capete şi comuna beserecisca es anu /f. 12v/ unu ajutoriu cât de băgătelu pentru arădicarea 
soluţiunei înv. deoarece în Cianu până în present nu este nici ajutoriu de stat nemica, deci 
eu voind a salva acea şcoală rom. gr. cath. Din Cian în contra şcoalee de stat care deja era 
proiectată acum să se edifice, m-am strămutat din Bihor în Sălagiu, fiind şi eu fiul 
Sălagiului şi născut din Sălagiu. 

După toate aceste vor mai intra şi din partea Rev. Domn prot. Demetriu Coroian din 
Santău şi din partea M. on. D. preot din Silvaşiu, care administreaz] şi în Cianu, 
recomândaţiunea pentru rebonificare soluţiuni învăţ. din Cianu. 

După toate aceste sum al spectatu Dvoastre şi asceptând un resultat înbucurătoriu în 
cesiunea mai sus atinsă. 

Cian, la 24 Septembrie 1909. Plecat serv /s./ Teodor Botiocu, cant.-învăţiător gr. 
cath în Cianu. 

!f. 141 Reverendisime Domnule Vicariu! 
În numele senatului şcolastic din Ardehat, rog umilit pe Rev. Domn Vicar ca să 

binevoiţi a ne aplacida I 00 cor. şi ceva cărţi şcol. Din fondul Dr. Nechita Ioan pe sama 
şcoalei gr. cath. conf. din Ardehat, din următoarele motive: 

În Ardehat, de 2 ani s-a făcut şcoala statului şi inşpectorul reg. şcolar pune tot mereu 
pedecă şcoalei confesionale că cum o ar pute închide. Acum 3 ani a escepţionat edificiul 
şcoalei, atunci s-a reparat cu 800 cor., acum şindilim biserica, care vine la 600 cor. tot, cu 
repartiţiune pe poporul sărac şi puţin credincios, că e o filie numai. 

Recvizitele şcolare lipsesc toate, culina la învăţător să se facă din demandarea 
inşpectorului reg., de altcum ne închide şcoala. Pentru recvizite şi culină rugăm Umilit pe 
Rev. Domn Vicariu ca să ne dăruiţi prea graţios suma de 100 cor., 20 Abecedare, 10 
legendare, 5 catechisme, ceva protocoale din fondul Dr. Nechita pre sama şcoalei conf. din 
Ardehat. 

Cu profundă onoare sum al Rev. Dvoastre. Urmeniş, la 3 Octombre 1909. 
/f.16/64-1909 
Reverendisime Domnule Vicariu 
şi preside a fondului Dr. Ioan Nechita! 
Înaltul Ministru ne-au escepţionat edificiul şcolar şi ne ameninţia cu substragerea 

ajutoriul de stat de la învăţiător, din acest motiv ne-am deoblegat ca în anul şcolariu 
1909/1 O vom edifica sala nou de învăţiământ, la care am şi adus piatra fundamentală, dar 
neavând fond spre acest scop, numai cu repartiţiune pre poporul credincios o potem edifica 
în tempul de acum cu multe spese. 

În numele senatului şcolar din Urmeniş /Ormenyes/ în tractul Băsesci să binevoiţi 
din fondul Dr. Ioan Nechita pre graţios a ne ajutora cu I 00 cor. la edificiul salei şcolare şi 
ceva cărţi şcolare. 

Cu profundă onoare sum. În Urmeniş 1909 sept. 18. /s./ Ştefan Szab6, preot gr. cat. 
/f. 17 I Venerat Corn itet fundaţional a 
Fundaţiunei Dr. Ioan Nichita! 
Comunitatea bisericească gr. cat. de Husmezeu, constătătoare abea din 351 de 

suflete, intenţionează a-şi edifica Biserică nouă din material solid, care în mare parte e deja 
coadunat în locul Bisericuţii celei vechi de lemn, care e scundă şi gata în tot momentul de a 
se prăbuşi fiindu-i toate înncheieturile !axate; dar mijloacele materiale a acestor credincioşi 
nici pre departe nu sunt în proporţiunea lăudabilei lor intenţiuni, ca fără de ajutoriu estern şi 
contribuiri benevole să-şi poată vedea scopul realizat. 
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Drept ce cu profundă referinţă apelează prin acestea la mareanimositatea 
Veneratului Comitet fundaţional asupra numitei fundaţiuni, ca luând în dreapta 
consideraţiune deoparte scrificiul cel mare dar nesuficient ce-l aduc aceşti credincioşi, 

puţini pentru biserică, de altă parte starea deplorabilă a vechiei lor Biserici, care în mod 
egsorabil şi pretinde reedificarea, să binevoiască ale asemna spre acest scop sfânt un 
ajutoriu de 200 coroane, ca să poată începe cu ajutoriul lui Dumnezău edificarea. 

După cari reînoindu-ne umilita rugare în speranţa rezultatului favoritoriu sămnăm 
Husmezeu la 18 August 1909. În numele credincioşilor /s.s./ Petru O state, preot gr. cat. 
Demetriu Oltean, curator primariu. 

/f. 18/Nr. 55-1909 
Venerat Comitet administrativ 
a fundaţiunei Dr. Ioan Nichita! 
În urma concursului publicat din partea Veneratului Comitet, Senatul Scol. Confes. 

Din parocha noastră, în şedinţa sa ţinută la 15 1.c., a hotărât să recurgă după un ajutor de 
I 00 % una sută coroane din fundaţiunea creată de generosul fundator Dr. Ioan cândva 
Nichita. 

Anul trecut nu am recurs după un ajutor, căci isvorul de venite - un rit, aşa numit a 
„Şcoalei comunale", pre care-l mai folosim până la o vreme, a adus atâta venit, cât ni-a fost 
de-ajuns a acoperi, cu ajutorul aceluia, toate spesele preliminate pentru şcoală, anul acesta 
însă 1-a inundat apele şi venitul a scăzut sâmţâtor. 

Când veneratul Comitet adm. va asămna un atare ajutor şcoalei noastre, credem fiom 
că prin aceasta va lucra amăsurat /f. I 8v/ intenţiunei fericitului fundator. Care, a bunăseamă 
a avut în vedere primo loco şcoala din comuna sa natală să fie ajutorată din fundaţiunea sa, 
dacă aceea cere lipsă de un ajutor. Iar aceasta lipsă să impune cu atât mai vârtos, că spesele 
cu susţinerea şcoalei, pe an ce merge se tot sporesc, iară poporul din această mică comună 
besericească, care până acum dă spre susţinerea şcoalei sale aproape 30 %, în acest an de 
economie slab, este cu neputinţă al mai îngreuna. 

Pe baza acestor motive-fără a aminti altele, Vă rogăm cu toată stima să binevoiţi a 
vota şi a asemna întreagă I 00 coroane ca ajutor pentru şcoala noastră în acest an scolastic. 

Spre statul notiţiei venim cu toată onoarea a aminti că pentru fericita memorie şi 

întru refrigeriul sufletului generosului fundator. în Biserica /f. 19/ noastră se servesc la 
fiecare an câte 12 ste. liturghii fundaţionale despre ce să face relaţiune regulat Veneratei 
Superiorităţi diecesane. 

Pe lângă stimă şi veneraţiune, perseverăm în Hotoan, la 24 August 1909. /L. S/ 
Sigillum E ... Gr. C. Er-Hatvan. 1839. /s. s./ Vasiliu Pătcaşiu, preotul locului ca preşed. sen. 
scol. Aurel Meszaros, inspector scol. 

/f. 21 I Prea Onorată Adunare! 
Umilit subscris senat besericesc şi scolastic din Husasău ce aceia umilită rugare 

venim cătră Prea Onorata adunare, că aflându-ne într-o stare atât de miseră să binevoiţi a ne 
ajutară cu două sute de coroane din fundaţiunea D. Dr. I. Nichita, pentru susţinerea scoalei 
noastre gr. catholice române. 

Umilita rugare o proptim cu următoarele: 
1 )S. Beserică nu are nici o avere sau alt isvor de venit - ba din contră are datorie la 

Silvania ca de 328 Cor. 
2)Şcoala este escepţionată, trebue cu terminul 191 O, septembrie l-a, sala de 

învăţământ rădicată de-un metru, fereşti duple, recvisite, la docinte una chilie padimentat şi 
fereşti duple, etc. 

3) În fondul regnicolar sunt de a se plăti 415 coroane ca restanţiă din anii trecuţi. 

www.muzeuzalau.ro / www.cimec.ro



Documente privind activitatea despărţământului sălăjean al ASTREI (1908- 1910) ] 89 

4) Neavând mai nici un isvor de venit şi fiind şi noi numai 40 fumuri în stare foarte 
miseră, fără de ajutoriu nu ne putem susţinea şcoala, neputând satisface cerinţelor legii 
perdem şcoala. 

Repeţindu-ne umilita rugare binevoiţi, prea graţios a ne înplini cererea; rămânând a 
Prea Onoratei Adunare, Husasău, la 29 Septembrie 1909. Umiliţi servi /s. s./ Bucui Gavrila, 
curator pripraşiu. Gile Petre + pri Pustai, curator. Kriste Flore + prin Pustai. Baciu Petre + 
sent prin Pustai. Kriste Ioan+ sent. prin Pustai. Gile Flore, primariu. 

/f. 23/ Onorat comitet a „Fondului Nichita" Şimleu 
Subscrişii în numele Bisericei gr. cath. din Ser, venim a ne roga să binevoiţi a ne 

acorda un ajutor din „Fondul Nichita" pentru plătirea unui intravilan de 300 stângeni 
quatraţi - cumpărat pe sama santei Biserici - ca pe acel teritoriu să putem rădica o modestă 
căsuţă cantorală. 

Rogarea ne-o motivăm cu următoarele: poporul gr. cath român din filiala Ser numără 
aproape 80 suflete (în ce mai mare servitori) şi sunt de tot sermani. Aproape erau de perire 
într-un timp - însă bunul Ddeu s-a îndurat de le-a fost dat un preot care n-a cruţat drumuri, 
nici materiale, apoi a contribuit şi norocul că socrul părintelui Vasvary Victor a fost notar în 
numita comună şi cu a ambilor isteţime au reuşit de s-au edificat o modestă Bisericuţă -
fireşte din mila şi ajutorul altora. 

Acuma poporul, de când are acest aşezământ, are cantor, care le serveşte regulat şi 
ascultă Sta misă tot a 3 ia săptămână în dulcea lor limbă. 

Se merge însă foarte greu susţinutul în curăţenie a Stei Biserici şi asendarea casei 
cantorale. De plata cantorală nici nu amintesc, deşi ei sărmanii solvesc de 2 ori, ori de 3 ori, 
ca alţii la preot. La lucru, sciut că sta Biserică ne susţine pe toţi, numai sufleteşte dar şi 
naţionaliceşte - cu deosebire însă ai susţine pe aceştia. De nu era acest aşezământ, de mult 
s-ar fi maghiarizat. 

Luaţi, mă rog umilit la cumpănă acest lucru şi Vă înduraţi a vota spre scopul cerut 
câteva sute de coroane. Dic cu suflet liniscit: mai la loc şi mai convenient cu literele 
fondaţionale nu cred să se fi acordat un ajutor ca acesta. 

D.J.A.N. Sibiu,fondAstra, doc. nr. 1461/1909, f. 1-23. 

13. 
/f. I/Nr. 39-1910 (Organizareadesp. Stoica) 
Dl Dr. Dionisie Stoica prezintă Comitetului Central propunerea sa motivată pe 

larg-cu privire la sistemizarea de posturi pentru membri din despărţămintele Asociaţiunii. 
Dl Stoica e de părerea, că la început să se înfiinţeze aceste posturi numai pentru 
despărţămintele mai ajunse şi retribuirea lor să se facă dintr-un fond anume creat din 
contribuiri, cu prilejul aniversării de 50 de ani a Asociaţiunii. Arată avantajele acestor 
posturi, cari pe lângă alte servicii reale, ar introduce aşezământul nostru în conştiinţa 

poporului nostru de la sate. 
Propune următoarele: 
I .Comitetul să studieze chestiunea şi să prezinte adunării gen. Din anul viitor un 

proiect pentru sistemizarea acestor posturi. 
2.Să elaboreze un regulament în care s-ar prelăsa activitatea acestor funcţionari. 
3.Să se dectreteze înfiinţarea „fondului jubiliar al Asociaţiunii", care să se 

întemeieze la adunarea din Blaj ( 1911) pentru a se retribui secretarii din despărţăminte. 
Comitetul Central ia act cu mulţunire de interesul lăudabil ce poartă dl Stoica pentru 

„Asociaţiune", dar se îndoieşte de reuşita acestor proiecte. Crede că acest aşezămnt cultural 
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al nostru, poate reclama seviciile ori-cărui intelectual român de la noi, fără nici o retribuţie 
materială. Crede că acest aşezămnt ca şi orice societate culturală, se va putea dezvolta şi va 
putea rodi mai mult edificând pe sentimentul de iubire de neam şi de însufleţire care aduce 
jertfe, deci pe interesul material al oamenilor noştri. Ţinând seamă şi de greutăţile înfiinţării 
unui cu această destinaţie, comitetul central exprimând mulţumiri d-lui Stoica pentru felul 
în care urmăreşte problemele Asociaţiunii nu poate primi propunerea. G. 

/f. 21 pre 10/1 191 O 
/antet/ Gazeta de Duminecă - Organ politic şi cultural independent 
Nr. 39 - 1910. Şimleul-Silvaniei (Szilagysomly6). 24 Dec. v. 1909. 
Onoratului Comitet central al Asociaţiunei în Sibiu. 
Conformându-mă hotărârei luate în a doua şedinţă a adunărei generale a 

Asociaţiunei, ţinută la 13 Oct. n. a. c. -îmi iau voie a Vă trimite motivarea propunerei mele 
referitoare la salarizarea secretarilor din despărţeminte. 

Rog şi cu ocaziunea aceasta pe Onor. Comitet central /f. 2v/ să se ocupe intenziv de 
această chestie, căci rezolvarea favorabilă a ei ne va aduce nespus de mult bine, atât pe 
teren economic, cât şi cultural. 

Cu profundă stimă, /s. s./ Dr. Dionisie Stoica. 
/f. 31 Propunerea d-lui Dr. D. Stoica. /text tipărit n. n./ 
Onorată adunare generală! * (* Expunerea aceasta, nu s-a făcut în adunarea 

Asociaţiei, fiind timpul prea înaintat.) 
Astăzi cînd manifestaţiunile culturale, şi peste tot etnice, ale acestora, sunt oprimate 

şi cu deosebire când aceste manifestaţiuni - ceea ce este şi mai dureros - sunt încă abia la 
începutul lor, trebue să chibzuim bine şi bună muncă să săvîrşim, ca să putem delătura 
piedicile şi ca să putem realiza barem o parte din progresul, pe care-l pretind nu numai 
împrejurările, ci mai ales interesele bine începute ale noastre. 

Biserica acea sublimă instituţie, cunoscută cu sufletul şi cu trupul neamului nostru, 
căreia avem să-i mulţămim existinţa noastră ca popor - începe a fi săpată la rădăcină de 
viermi veninoşi. Şcoala, modesta şcoală românească, care şi-a luat începutul în tinda 
bisericei şi care în cursul puţinelor decenii de viaţă a vărsat totuşi destulă lumină în 
sufletele întunecate ale nefericitului nostru neam, atât de mar pus la probă - azi-mâne nu va 
mai fi a noastră. Şi lipsiţi de biserică şi de şcoala românească, lipsiţi vom fi şi de sufletul 
românesc, de cugetarea, de cultura, de firea, de fiinţa românească. 

Sunt de tot grele, sunt ameninţătoare vremile, în cari ne găsim. Dar pentru poporul 
românesc n-au fost ele niciodată uşoare. De primejdii nu ne+am temut în trecut, nu ne 
temem nici azi - va trebui să ne temem însă mâine, dacă nu vom şti şi nu vom voi să 
ne-narmăm din bună vreme. Căci în trecut primejdia era numai una deodată şi era pricepută 
cu puţină bătaie de cap, până când azi sunt multe primejdiile şi-s cu cărări ascunse. 

Toată munca şi truda, ce se cheltuieşte la noi şi toată lupta, ce se poartă, n-are şi nu 
poate avea alt scop, decât asigurarea dezvoltărei libere a progresului nostru cultural şi 

economic naţional. Noi nu voim altceva decât să ne cultivăm în spiritul firei noastre, iar ca 
să putem face progrese pe acest teren e natural, să tindem la întărirea economică-financiară. 

Pe acest principiu e ridicată doară măreaţa instituţie, la adunarea generală a căreia ne 
aflăm azi. Şi după ce biserica şi şcoala românească nu vor mai putea fi pentru noi aceea ce 
au fost,- care instituţie de a noastră va fi mai chemată, decât Asociaţiunea, să susţină şi să 
alimenteze în noi fiinţa românească!? 

Au fost mari părinţii şi moşii noştri în toate faptele lor, dar ridicarea Asociaţiunei 
este desigur cea mai măreaţă faptă a lor, pentru că ea se revarsă asupra întregului nostru 
neam şi pentru că ea este ultima fortăreaţă puternică a culturei şi a avutului nostru naţional. 
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Veşnică fie amintirea marilor noştri înaintemergători (Şaguna, Şuluţu) şi bimecuvântată 

memoria puternicului stâlp al Asociaţiunei, Şaguna în ajunul serbărilor centenare ale căruia 
ne aflăm! 

Rolul culturi şi economic al Asociaţiunei se potenţează, în urma actualei situaţii din 
ţară, atât de nefavorabilă dezvoltărei noastre etnice. Iar pentru ca Asociaţiunea să poată 
îndeplini cu uşurinţă acest rol greu şi pentru ca ea să se poată achita de îndatoririle 
ponderoase, ce-i revin - de sigur cu toţii suntem de aceeaşi părere, că toată suflarea 
românească trebue să-şi îndrepte gândul şi paşii spre această instituţie şi s-o sprijinească, 
mai ales cu fapta, căci atunci va sprijini neamul. Iar pe de altă parte, şi aici zace întreaga 
gravitate a lucrului, Asociaţiunea treue să afle toate mijloacele, prin acri să pătrundă în 
masele poporului nostru, la pătura de jos, în cel din urmă sat, în cea mai uitată colibă. 

Nu putem fi nemulţumiţi cu activitatea de până acuma a Asociaţiunei, căci trebue să 
o judecăm totdeauna, ţinând cont de împrejurări şi nu ne este niciodată iertat să uităm, că cu 
organizarea noastră culturală nu se poate face mai mult. Sunt intelectuali, durere, cari ştiu 
totuşi de existenţa Asociaţiunei, nu ştiu totuşi de a societăţii teatrale, confundă aceste două 
tovărăşii româneşti şi peste tot nu-s de loc acasă în viaţa noastră literară şi culturală. 

Şi dacă avem şi între intelectuali oameni atât de neorientaţi, putem pretinde oare ca 
poporul să fie în clar cu munca, ce se desfăşură în numele şi-n interesul lui!? 

Asociţiunea va împlini 50 de ani de existenţă în 191 l, iar poporul nostru n-a ajuns 
aici barem s-o cunoască, necum să beneficieze de roadele trudei celor ce i-au pus temeliile. 
De ce n-a pătruns Asociaţiunea până la popor? Pentru că ne-a lipsit şi ne lipseşte 

organizarea culturală şi economică, iar această organizare nu s-a putut înactiva, atât din 
cauza vitregimei timpurilor, cât mai ales din pricina îngrămădirei muncei, ce s-a cerut şi se 
cere pentru ca neamul nostru, să nu mai stea multă vreme înapoia celorlalte. 

Şi dacă s-a muncit până acuma şi se munceşte încă şi azi la noi fără mult sistem, ci 
numai sporadic, e foarte natural. Ca popor fără multă viaţă culturală, voim s-ajungem 
dintr-odată rezultatele, în cari au ajuns popoarele consumate culturaliceşte. Voim s-avem 
deauna miere, fără să ştim, că înainte de a o avea, fagurul e una din cardinalele condiţii, ce 
trebuiesc împlinite pe lângă albine şi flori. Noi am avea şi albine şi flori şi avem şi puţină 
miere - ne lipseşte aproape cu desăvârşire fagurul. Ori dacă chia îl avem undeva, el e 
aproape gol. 

Voind s-ajungem de-a dreptul rezultatele culturale, n-am prea ţinut sama, că acestea 
nu pot fi nici sigure, nici durabile, dacă ne lipseşte organizaţia culturală. De aci au provenit 
toate neajunsurile şi aci zace marele rău, că ne însufleţim uşor şi totdeauna, dar această 
însufleţire se traduce foarte arareori în fapte. 

E foarte firesc acest lucru. Şcoala nu se câştigă într-o zi, iar experienţele nu-şi pot 
avea roadele într-un an. Evoluţia se face treptat, şi n-avem nici un drept de a ne plânge, că 
am pierdut până acum în zadar timpul. Dacă trecutul n-a fost al nostru, să sperăm, că va fi 
al nostru viitorul. Şi el va fi al nostru de bunăseamă, dacă vom voi să pricepem glasul zilei 
de azi. 

Ne-a lipsit şi ne lipseşte organizaţia culturală şi aceasta e cauza disproporţiei 

bătătoare la ochi dintre munca depusă şi dintre rezultatele realizate pe terenul binelui nostru 
de obşte. Lipsa acestei organizări justifică de deplin şi împrejurarea, că Asociaţiune noastră 
n-a ajuns încă să se achite în deplină măsură de îndatoririle, ce i le impune menirea. 

Dar dacă orgaanizaţia culturală, pe care n-o avem, e cauza neprogresului nostru - ce 
e mai uşor decât tocmai ducerea-n îndeplinire a acestei organizări? Lucrul în sine e greu, nu 
e însă atât de greu, ca să nu se poată realiza. Şi tocmai Asociţiunea este cea mai chemată să 
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ne desăvârşească organizaţia culturală. Ea va şi putea face cest lucru, cu atât mai uşor, cu 
cât are cadrele pentru el. 

Cadre şi mijloace mai potrivite pentru organizarea noastră nu pot fi, decât 
despărţămintele Asociaţiunei. În unele din aceste despărţăminte se şi dezvoltă o frumoasă 
activitate, în cele mai multe nu se face nimic. Iar până nu vom ajunge, ca în toate 
depărţămintele Asociaţiunei - cai vor cuprinde toată suflarea românescă din ţară - să se 
muncească cu aceeaşi râvnă şi cu acelaş rezultat, până atunci instituţia aceast, atât de 
preţioasă, a noastră, nici nu se va apropia de ţânta, ce i s-a desemnat. 

Ca să obţină, onorată aadunare generală, acest succes, nu se cere mult. Se numai 
două lucruri. Cel dintâiu şi cel mai uşor este: înmulţirea şi micşorarea despărţămintelor. 
Despărţămintele, cari funcţionează, să se reactiveze, iar despărţămintele mari să se divizeze 
în cât mai multe alte nouă. Căci sunt despărţăminte cu câte 80, 100, 150 ba chiar şi 200 de 
comune. Vă închipuiţi, că un singur comitet poate ţineaa contact direct cu atâtea comune? 
Cum am putea aştepta atunci, ca acest să descindă în fiecare comună? Căci Asociaţia îşi va 
împlini menirea numai când va fi cunoscută în fiecare cătun românesc şi când îşi va revărsa 
binefaacerile asupra fiecărui frate de-al nostru. 

Să vă aduc un exemplu concret. Depărţământul Şimleu se estindea până bine de 
curînd asupra întregului Sălaj şi aupra Chiorului, ceea ce însemna aproape 300 comune 
româneşti. Cum putem spera, ca acest despărţământ să-şi poată face pe deplin datoria? Şi 
trebue să accentuăm, că despărţământul Sălaj-chioran este între primele despărţăminte ale 
Astrei. A făcut cea putut în 20-30 comune, iar celelalte 270 au rămas în mila lui Dumnezeu. 
Bărbaţii conducători ai acestui despărţământ au observat înă din bună vreme, că trebuie 
practicat şi ici principiul divizării muncei, ca muncind cu toţii, cu toţii să fim împărtăşiţi de 
roadele acestei munci. Şi s-a pornit o acţiune conştie de-a tăia această mare bucată de 
despărţământ în mai multe bucăţele. Până acuma s-a inactivat însă numai despărţământul 
Tăşnad, înainte cu trei ani şi desp. Bucium, anul acesta. Tot anul aacesta era proiectată 
constituirea desp. chioran la adunarea generală locală, ţinută în Şomcuta-mare, durere însă, 
lucrurile bune au totdeauna contrari. Acset mare teritoriu are şi trebue să aibă cel puţin 5 
centre şi astfel trebue divizat în 5 despărţăminte. Şi ce nu poate face un singur comitet, vor 
face desigur 5. 

Rămânând pentru fiecare despărţământ numai 25-30 comune, aceste comune vor 
putea vedea în mijlocul lor an de an pe trimişii Asociţiunei şi astfel poporul nostru va 
vedea, că are domni de român, cari se interesează de soartea lui - şi acesta va fi primul pas 
făcut pentru recâştigarea încrederei poporului. Iar înseamnă această încredere, ştim cu toţii. 

Descinderile acestea comună de comună şi an de an, cu prilejul cărora se vor ăinea 
conferinţe poporale practice, se pot face în stil mare, ca să se prilejească o adevărată 
sărbătoare pentru comună. Căci urmele unei asemenea serbări vor fi neşterse în minţile şi 
inimile ţăranilor. 

Noi am aranjat în cursul primăverei şi verei acesteia mai multe prelegeri prin 
comunele din preajma Şimleului. Aveam obiceiul să mergem întreg corul bisericesc, să 
cântăm răspunsurile sf. Liturgii, iar după prelegere să stăm de vorbă cu ţăranii şi să 

cercetăm pe câţiva şi la casele lor. Şi nu într-un loc ne-au spus preoţii, că o asemenea 
descindere e de nepreţuit pentru popor. 

Şi cum n-ar fi, când bieţii noştri ţărani văd, că vin odată domnii de la oraş la ei în 
sat, fără să le ceară nimic, ba chiar să le dea sfaturi şi cărţi şi să stea de vorbă cu ei 
prieteneşte! Căci sunt comune româneşti prin Sălaj şi de sigur şi prin alte părţi, unde se 
arată domnii numai când au să execveze pe bietul ţăran. 
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Dacă s-ar putea statornici asemenea descinderi în toate despărţămintele Astrei şi 

dacă majoritatea satelor româneşti din ţară ar fi cercetată an de an, atunci progresul cultural, 
ce s-ar realiza în 5-1 O ani, ar fi uriaş fţă cu trecutul. 

Statornicirea acestui lucru este însă foarte grea, pentru că membrii subcomitetelor, 
cu prşedinţii şi secretarii lor în frunte, îşi au totdeauna ocupaţiile lor - iar de daraverile 
Asociţiunei îşi pot aduce aminte numai în timpul liber, care în ziua de azi e foarte puţin. Şi 
fie ori cât de lăudabilă munca lor, ea e totuş numai muncă onorifică, muncă de sărbătoare. 
Cu asemenea muncă însă Asociaţiune nu se apropie de scopul său. Căci munca, pe care s-o 
desfăşure Astr, trebue să fie muncă reală, pozitivă, exactă, al ecărei rezultate să se poată 
calcula matematiceşte. 

Acesta este punctul de vedere, din care ponind îmi iau voie a face cu această 
ocaziune o propunere, menită de-a introduce nouă viaţă în cadrele Asociaţiunei şi a cărei 
executare - voiu arăta îndată - nu este atât de grea, după cum am crede. 

Propunerea este următoarea: 
Asociaţiunea să sistemizeze succesiv posturi de secretari salariaţi în 

despărţămintele sale. 
Acseta ar fi acel al doile lucru, de care făceam amintire mai înainte, ce se cere adecă 

pentru a se munci cu aceeaşi râvnă şi cu ace laş rezultat în toate despărţămintele Astrei. 
Să analizăm această chestie de mare importanţă din toate punctele de vedere. 
Unde vom ajunge când vom avea secretar plătit în fiecare despărţământ al Astrei? 

Acolo, că Asociaţiunea ne-a dat cea mai perfectă organizaţie culturală şi economică. Iar ce 
înseamnă acest lucru, ştim cu toţii. 

Un bărbat, pus în seviciul Asociaţiunei, ca să promoveze progresul cultural şi 

economic în 20-30 comune, se va putea achita cu belşug de îndatoririle sale. Vastudia 
amănunţit acele comune din toate punctele de vedere şi le va şti toate lipsurile morale, 
intelectuale şi materiale, găsind toate mijloacele, prin cari se pot ele suplini. Şi acest 
oficiant, plătit fiind, va trebui să muncească, căci altfel va fitras la răspundere. Astăzi cine 
poate pretinde însă unui secretar să munciască cu rezultate pozitive!? 

Muncind însă cu stăruinţă, în câţiva ani am avea datele cele mai exacte asupra 
situaţiei morale, şi materiale şi etnografice a poporului nostru şi am fi în poziţia de-a şti 
cum şi ce trebuie să facem pentru a fi tari şi pentru a putea face faţă tuturor pericolelor din 
lăuntru şi din afară. 

Nici nu înzist mult în general asupra chestiei, pentru că îi pricepem pe deplin cu toţii 
însemnătatea. Voiesc să amintesc numai câteva îmbunătăţiri speciale, ce s-ar introduce în 
viaţa noastră culturală, prin primirea şi executarea propunerei, care ne preocupă. 

Aproape în fiecare an se sulevează la noi idei bune şi frumoase, şi se aduc hotărâri 
practice şi însufleţitoare culturale - dar când e la executare, nu se găseşte omul, care ar avea 
timpul şi priceperea să le execute. Să amintim numai chestia atât de capitală a 
analfabetismului, care s-a discutat atât de frumos astă toamnă şi astă iarnă prin presă şi pe 
care Asociaţia a îmbrăţişat-o cu atâta căldură. Care este rezultatul trudei, articolelor şi 

premiilor? Dacă fiecare despărţământ şi-ar fi avut secretarul său obligat, nu numai 
moraliceşte, ci în toată forma, rezultatul obţinut în această materie n-ar fi cel puţin de o mie 
de ori mai mare? 

Nu e un păcat, care nu se poate ierta, ca „Asociaţiunea" şi după 50 de ani să fie tot 
necunoscută maselor? Şi mai ales se poate tolera, ca aceste mase să nu beneficieze de 
„Asociaţie" nici de-a ci înainte!? Fără secretari salariaţi în despărţăminte însă, situaţia 

actuală nu se va putea ameliora aproape de loc. 
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S-a vorbit în timpul din urmă de colportaj, un mijloc foarte oportun de a răspândi 
cultura în satele noastre. Ar putea promova cineva mai potrivit acest colportaj, decât tocmai 
secretarii despărţămintelor!? 

Câţi secretari de despărţăminte ar avea Asociaţiunea, atâtea birouri culturale, literare 
şi economice am avea noi, Românii din Ungaria. 

Şi-apoi nu trebuie să ne sfiim, când din 25 - 30 mii de intelectuali, Asociaţiunea 
n-are nici 2000 de membri? Are de fecare an de la Chistos abia numai câte un membru 
(1909). Avându-şi însă fiecare depărţământ secretarul, numărul membrilor n-ar creşte 

într-un singur an cu multe mii şi astfel averea instituţiei nu s-ar spori în mod considerabil!? 
Ne-am apropiat de partea cea mai grea a chestiei, de financializarea acestor possturi. 

Ni se poate răspunde: nu-s bani, budgetul nu permite sistemiiarea acestor posturi - şi stfel 
întreaga discuţie e de prisos. 

Să nu uităm însă că după 1-2 ani fiecare din aceşti secretari îşi câştigă cel puţin 
plata, prin înscrierea membrilor noi şi astfel instituţia n-aare nici o sarcină materială, are 
însă un foarte preţios câştig, atât moral cât şi material. 

Asociaţia, sistemisând însă posturile, va trebui să-şi asigure secretarii pentru toate 
eventualităţile. Şi acesta este punctul cel mai greu al chestiei. Tocmai de aceea propunerea 
mea nu cere decât sistemisarea succesivă a acestor posturi, astfel ca deocamdată să se 
lucreze în modul acesta numai în câteva cercuri, dintre cele mai expuse, ori să se aleagă 
numai câţiva secretari, cari să opereze deocamdată unul în 2-3 cercuri şi numai în 10-15 
ani, să ajungem ca să avem secretari plătiţi în toate depărţămintele. 

Ni se va răspunde însă, că budgetul nu permite nici baremi sistemizarea unui singur 
post. Nici eu nu cer ca acest lucru să se întâmple anul acesta. Îl contemplez pe anul 1911, 
care este anul iubiliar. Şi nici aceea nu o voiesc, ca sistemizarea acestor posturi, la început 
să cadă, mterialiceşte, numai în sarcina Asociaţiunei. 

Doresc să se creze spre acest scop un fond, „Fondul jubiliar al Asociaţiunei", la care 
se vor găsi să contribue de sigur bărbaţi de-ai noştri cu inimă şi cu parale, vor contribui 
băncile noastre şi va contribui şi Asociaţiunea an de an. 

E deci, onorată adunare generală, un foarte bine venit moment de a dovedi, că ştim 
să ieşim din cercul viţios al vorbelor şi însutleţirei de paradă, hotărându-ne pentru fapte, din 
care va avea să urmeze mântuirea noastră. Căci secretul jertfei bune şi bine primite nu zace 
în a da bani mulţi, ci a da, dar acolo, unde se munceşte cu sistem şi cu rezultat. Iar munca 
ce se va săvârşi în modul arătat, va fi muncă sistematică şi va trebui să fie împreunată cu 
rezultat. Rezultatul ei va fi: perfecta organizare culturală a noastră. Iar această organizare 
este cea dintâi condiţie a tuturor celorlalte organizări etnice. 

Acum după ce am expus în liniamente generale chestia şi am atins şi unele puncte 
speciale, îmi iau voie a suleva două momente în sprijinul propunerei mele. 

Având prilej zilele trecute o călătorie mai lungă prin ţară, sărăcia poporului din 
Munţii Apuseni m-a atins foarte mult. Pământ arător n-are, acest bun popor, de păşune prea 
puţin, izvorul aurului a secat. Oameni cei mai mulţi şi în special femeile lucrează foarte 
puţin peste an. Nu s-ar putea introduce la aceşti oameni tot felul de meserii rentabile astfel 
ca sterilitatea solului să fie înlocuită cu munca braţelor şi cu meşteşugul? Împletitul de 
coşuri şi multe alte industrii, la cari se cere lemn, s-ar putea introduce cu multă uşurinţă şi 
ar însemna alungarea sărăciei. În unele părţi din munţi e introdusă câte o industrie, dar ea se 
promovează în mod atât de primitiv, încât abia aduce ceva la an unei familii, lipsite cu totul 
de alte resurse. Oare Asociaţiunea prin secretarii săi din despărţăminte, aleşi în fiecare loc 
conform trebuinţelor ţăranilor, n-ar putea alunga mizeria din şirele bietului nostru popor!? 
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Şi-apoi mai e o chestie. Deşi pressa noastră începe a face frumose progrese, suntem 
încă departe de timpul, în care ea să fie sprijinită din partea publicului, iar publicul nostru 
să fie servit bine din partea presei. N-avem destule foi de provin- /f. 61 cie, cari să se ocupe 
numai de chestii locale, promovându-le, - iar cele, pe cari le avem, nu-s destul de sprijinite. 
Nu vorbesc de presa politică. Nouă ne trebuie în primul rând presă provincială culturală. 
Secretarii din despărţămintele cu centre româneşti mai mari pot redacta totodată cu ajutorul 
localnicilor şi câte-o gazetă. Sunt centre ca Alba-Iulia, Oradea mare, etc. cari ar putea 
susţinea asemenea foi, iar secretarii respectivi ai despărţămintelor, cu ajutorul lor, şi-ar 

înteţo şi uşura munca şi şi-ar spori izvoarele de venit. 
Ce priveşte organizarea şi sistemizarea de posturi secretariale în despărţăminte se 

poate ţinea cont şi se poate face chiar deosebire între posturile, unde va trebui să se 
redacteze şi gazete şi unde nu e necesar lucrul acesta 

Dar sistemizarea posturilor proiectate mai prezintă şi un alt mare bine pentru viaţa 
nostră publică. E vorba de recrutarea secretarilor, de umplerea posturilor. Experiem cu toţii, 
că proletariatul nostru intelectual se sporeşte pe zi ce merge, atfel că începe a ne ameninţa 
ca o plagă naţională. Când va ajunge Asociaţia să dea ocupaţie la 50 - 80 de tineri buni 
de-ai noştri, eventual şi pensionaţi harnici, nu înseamnă că am realizat un nespus de mare 
câştig moral şi material!? 

În felul acesta am avea un însemnat număr de oameni aleşi, capabili şi datori a 
munci culturaliceşte, pe un teren liber, independent. O asemenea muncă însamnă cel mai 
mare progres cultural pe care-l putem obţinea în cel mai scurt timp. 

Dealtfel ştim cu toţii nevoile şi neajunsurile de cari suferim şi cunoaştem şi modul 
cum s-ar putea ele delătura. Constatăm relele la toate ocaziile, ne plângem de indiferenţa 
publicului, de nepăsarea celor chemaţi a lucra, ne însufleţim, ne îmbărbătăm, ne hotărâm de 
a face deaci înainte. Dar rămânem cu hotărârile, până la altă ocazie, când începem de-a 
capo şi ajungem iară până la executarea hotărârilor, lucru, pe care-l lăsăm fiecare în grija 
altora. 

Începând cu frumoasa predică de eri a protosincelului Dr. E. M. Cristea, continuând 
cu ideile sulevate în şedinţa de eri şi de azi a Astrei şi terminând cu însufleţitorul toast de Ia 
banchet al d-lui O. Goga - toate acestea confirmă cele susţinute mi sus şi vin involuntar în 
serviciul propunerei mele. 

Din predica d-lui Dr. Cristea citez următoarele: „Asemenea tipuri găsim multe la 
clasele de sus; iară cele de mijloc au acceptat, mai ales la noi Românii de dincoace de 
Carpaţi un rău obicei străin, învăţul chefurilor fără saţ. Este general şi tipic casul următor: E 
de pildă târg de săptămână în oarecare orăşel de provincie. Amurgul îşi întinde umbrele sale 
peste şetrele despuiate de cumpărători. Târgoveţii cu paşi repezi au plecat spre satele lor. 
Numai dinaintea restaurantului cutare aşteaptă de ceasuri 2-3 trăsuri nemişcate, pentru că 
proprietarii lor: dascăli, notari, negustori, ba durere chiar şi preoţi, încă n-au fost în stare a 
goli până în fund vinul din butăcica cârciumarului; încât până şi la încălecare, noaptea 
târziu, au trebuit să mai golească în uliţă câte un pahar două de vin. 

„Pentru asemenea lucruri sunt bani; iară Asociaţiunea după 48 ani de esistenă abia 
are din milioane de români 1909 membri. Această ruşine nu se mai poate ascunde. Ea 
trebuie recunoscută. Aşa nu mai merge. Dacă ne iubim sincer trebuie toţi să-şi arete 
însufleţirea nu cu gura, ci cu fapta. Când dulcea noastră limbă este strâmtorată, nu-i iertat 
nimănui să stea nepăsător, ci toţi sunt datori a sări cu ce pot în ajutorul aşezămintelor 
chemate a o cultiva, căci ea e o mare comoară a neamului. 

„Înflăcăratul T. Cipariu pare că ne şopteşte din mornântul său cuvintele de 
încurajare, cu cari s-a încheiat constituanta „Asociaţiune": „Un tezaur nepreţuit... un tezaur 
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născut cu noi de la ţâţele maicei noastre, dulce ca sărutările măicuţelor, când ne aplecau la 
sânul lor, tezaur mai scump decât viaţa, tezaur - care de l-am pierde, de vom suferi 
vreodată, ca cineva cu putere, au cu înşelăciunea, u cu momeli, să ni-l răpească din din 
mânile noastre, - atunci mai bine să ne înghită pământul de vii; să ne adunăm la părinţii 
noştri cu acea mângâiere, că nu am trădat cea mai scumpă ereditare, fără de care nu am fi 
demni a ne numi fii lor: limba românească". 

„Aşa trebue să judece astăzi toţi, oricare ar fi poziţia lor, ori care ar fi viitorul ce-i 
aşteaptă şi ori cari ar fi săgeţile ce se pot îndrepta împotriv lor" 

Toate aceste constatări sunt foarte adevărate. Dar de la nemuritorul Cipariu şi până 
la părintele protosincel Cristea, câţi alţii nu le-au făcut, cu multă durere de inimă şi câţi nu 
le vor mai face de aci-nainte, dacă nu vom lua roate demersurile necesare pentru 
îndreptarea acestor atât de păgubitoare rele. 

Dl Andreiu Bârseanu, în marele său discurs de deschidere, spune între altele, 
vorbund despre Şaguna: „Aşteptările ce le nutria în inimă ca marele Archiereu faţă de 
tânăra Asociaţie, se pot vedea bine din cuvântul său de deschidere, ţinut în 16 iunie v. 1862 
la adunarea generală din Braşov, în care, după ce vorbeşte de alipirea tradiţională a 
Românilor faţă de graiul lor strămoşesc şi despre năzuinţele lor din timpurile mai nouă de a 
înainta în cultură, urmează astfel: „De aceea tare cred, că sub scutul unor asemenea 
convingeri corecte şi principii sănătoase precum am amintit mai în sus, va spori desigur 
literatura şi cultura poporului român peste toată aşteptarea şi Asociaţiunea va vedea toate 
aşteptările sale coronate cu succesul dorit, pentru că nu vor trece multe zeci de ani, şi vom 
vedea literatura limbii noastre la asemenea grad de cultură cu celelalte limbi culte, şcoalele 
şi institutele literare, ca unicele mijloace de cultură naţională, le vom vedea şi noi în stare 
înfloritoare; vvom vedea satele şi oraşele române regulate şi înaintate; nu vor trece multe 
zeci de ani şi vom vedea acolo şi holde frumoase cultivate, bogate de pomi fructiferi, unde 
până eri alaltăeri erau numai pălămide şi ale ierburi sălbatice; nu vor trece multe zeci de ani 
şi ne vvom bucura văzând economia raţională la plugarii noştri. Pe scurt nu vvor trece 
multe zeci de ani şi naţiunea română va fi regenerată şi întinerită în puterile sale 
intelectuale, pentru că naţiunea este setoasă după cultură şi luminare, iar membrii acestei 
Asociaţiuni nu vor cruţa nici un sacrificiu, ce ar condiţiona un viitor mai fericit şi 

propăşirea naţională!" 

/f. 71 Aşteptările lui Şaguna ar putea fi fapt împlinit, deja acum.Iar dacă ele formează 
şi azi numai aspiraţiile noastre, vina nu o poartă numai şmprjurările, precum susţine, din 
consideraţii bine pricepute, distinsul vicepreşedinte al Asociaţiunei, ci vina o purtăm în cea 
mai mare măsură noi, cărturarii români, cu toţii. 

În altă parte a discursului său, vorbind despre A. de Mocsonyi, dl Bârseanu spune: 
„Lupta pentru cultură", zice dânsul în această vorbire „nu este altceva decât lupta 

pentru esistenţa nţională". Fireşte numai cultura adevărată aare această putere 
conservatoare, iar „cultura adevărată nu poate să fie alta, decât numai şi numai cultura 
naţională". 

Iar despre Asocciaţiune vorbeâte astfel: „Prin Asociaţiune ni s-a deschis arena, la 
pragul căruia se despart toate veleităţile despărţitoare; pe această arenă ne presentă 

desbrăcaţi de toate particularismele, de toate divergenţele confesionale, politice, locale ori 
provizionale; pe acest teren ne întâlnim cu toţii uniţi într-un cugez şi o simţire". 

„Asociaţiunea este espresiunea unităţii şi solidarităţii naţionale pe terenul cultural al 
poporului român din Ungaria; iar prin organizarea ei ni-e dată posibilitatea concentrării 
puterilor noastre. Astfel, ca o zi epocală va străluci în analele ei ziua, în care Asociaţiunea 
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va vedea organizată sub stindardul său întreaga inteligenţă română cu o armată bine 
disciplinată în serviciul cauzei naţionale. Concentrarea naţională deci să ne fie lozincă." 

Ei bine, dar cum să se facă această concentrare naţională, în actuala situaţie la 
Asociaţiune, când cărturarii noştri, în loc să o îmbăţoşeze, se-nstrăinează de ea!? 

Dl Ioan Agârbiceanu, distinsul nostru nuvelist, a ţinut eri o foarte frumoasă şi 

adevărată conferinţă. De-ae fi fost comandată, şi n-ar fi venit mai bine în serviciul 
propunerei mele. Dânsul constată: diferenţierea cărturarilor noştri în aristocraţi şi 

nearistocraţi; Înstrăinarea intelectualilor de popor şi meseriaşi; egoismul şi aspiraţiile 
materialiste ale cărturarilor, cari făcând carieră nu se mai gândesc la îndatoririle ce le au 
faţă cu nemul şi poporul din care au ieşit. Cărturarii noştri duc lume albă, exploateză 

poporul, iar poporul desnădăjduieşte. Constatări triste, dar adevărate, făcute şi până acuma. 
Relele trebuiesc însă îndreptate. Şi ele nu se vor îndrepta niciodată prin conferinţe, 

predici şi vorbe, ci numai prin fapte. În viaţa noastră publică va trebui să se exerseze un 
sever control moral, direct şi indirect şi un continuu indemn la muncă şi la fapte vrednice. 
Cine a exersa acest control şi cine va alimenta acest îndemn, dacă nu secretarii plătiţi din 
despărţăminte le Asociaţiunei!? 

Dl Oct. Goga, talentatul nostru poet, a sulevat în mod foarte plastic, în toastul său de 
la banchetul Asociaţiunei, necesitatea unităţei culturale a tuturor Românilor şi a cunoaşterei 
reciproce a noastre cu fraţii noştri din regat. O trebuinţă foarte ardentă aceasta. Dar cum 
vom putea realiza acest postulat cultural, câtă vreme noi nu cunoaştem, cu date concrete, 
situaţia culturală şi economică a fraţilor din Maramurăş, Sătmar, Bihor, de pe Valea 
Someşului, din Bănat şi din tot Ardealul!? Nu e neapărată trebuinţă, ca să ne cunoaştem mai 
întâi noi cei de acasă, dacă este apoi ca să ne cunoaştem cu toţi ceilalţi fraţi ai noştri!? 

Şi cum am putea ajunge să cunoaştem situaţia noastră etnografică în câăva ni şi cum 
vom putea apoi promova cu paşi repezi progresul nostru cultural şi economic? Numai şi 

numai cu ajutorul secretarilor plătiţi în despărţămintele Asociaţiunei. 
Căci iată ce vor avea să facă aceşti secretari: 
a) Să descindă în fiecare an cel puţin o dată în fiecare comună din despărţământ şi să 

înscrie membri pe toţi intelectualii. De la ţărani să nu ceară nimic, în anii cei dintâiu, până 
nu se vor convinge şi ei, că au folos de la Asociaţie. 

b) Să ţină prelegeri practice poporului şi să-l lumineze în toate direcţiunile lui, 
dându-i în acelaşi timp cărţi poporale în mod gratuit. 

c) Să studieze situaţia materială, morală şi intelectuală a poporului, comună de 
comună. 

d) Să adune tot materialul folcloristic din despărţământ; iar dacă nu se pricep la cele 
muzicale, vor ave să adune cu ajutorul unui pricepător melodiile poporale. 

e) Vor avea un biurou deschis, unde ţăranii vor primi gratuit orice informaţiuni ar 
cere. 

f) Acest biurou cultural va avea în acelaşi timp o bibliotecă a despărţământului şi va 
mijloci vinderea cărţilor menite poporului (colportaj). 

g) Secretarii vor purta registre despre toate experienţele şi datele pozitive etnografice 
culese şi vor avea totdeauna înaintea ochilor tabloul cultural-economic al poporului nostru 
din despărţământ. 

h) Ei vor avea cu un cuvânt, să suprvegheze starea morală, culturală şi economică 
din despărţământ şi s-o promoveze cu toate mijloacele, cari le stau la dispziţie. 

Din aceste puncte se poate convinge oricine, că secretarii din despărţăminte trebuie 
să fie oameni cualificaţi, cu cultură enciclopedică, nu atât teoretică, cât mai mult practică. 
Ei trebue să ştie trata cu poporul şi au să se priceapă la agronomie, la pomicultură, la 
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stupărit, la cultivarea viermilor de mătase şi la diferite măestrii, cari trebuesc popularizate 
între ţăranii noştri. 

La alegerea fiecărui secretar din despărţăminte, trebue să se ţină seamă de toate 
necesităţile poporului şi intelectualilor din despărţământ şi să se pretindă de la viitorul 
secretar capabilitate de a stisface acestor trebuinţe. 

Numai în felul acesta ne putem creşte oameni destoinici şi numai astfel vvom fi în 
stare a promova interesele noastre etnice. Şi ce nu s-a putut face, în cinci decenii, se va face 
în cinci ani. 

Având atâtea pretenţii faţă cu noii secretari, e natural că ei vor treui să fie bine 
salarizaţi. Salarizarea se va face bineînţeles, conform pretensiunilor ce le avem faţă de 
fiecare dintr-ânşii şi conform referinţelor din fiecare despărţământ. 

De aceea, afară de regulamentul, care ar preciza în general conduita şi datorinţele 

secretarilor din despărţăminte, va trebui să se elaboreze şi un plan de acţiune, cu specială 
reprivire asupra trebuinţelor din fiecare despărţământ. Aşa bunăoară: 

I. Secretarul din desp. Alba-Iulia va trebui să aibă pregătire istorică, să se priceapă 
la redactarea unei gazete culturale-ecconomice provincile, să se priceapă la cultivarea viţei 
de vie etcc. etc., conform trebuinţelor locale. 

/f. 8/ 2. Secretarul desp. Abrud trebue să aibă desteritatea de-a introduce în popor 
diferite măestrii, la care se recere em ... etc. etc. 

Căci dacă şi de aci înainte vom rămânea numai la teorie şi nu vom pătrunde în viaţa 
practică a poporului nostru, scoţându-l din gherele sărăciei şi din iobăgia întunericului, 
n-am făcut nimic - şi vom fi tot unde am fost. 

Începutul, adevărat, e foarte greu, dar trebue făcut. El se va putea face, ori în modul 
arătat deja, sistematizându-se câteva posturi pentru un număr duplu, ori întreit de 
despărţăminte, ori într-un mod şi mai practic, şi anume: Aproape fiecare despărţământ 
dispune de câte 1-200 cor. din cele 20 %, detrase din taxele de membri. In fiecare 
depărţământ sunt apoi cel puţin câte 1-2 bănci de-ale noastre, cari toate contribue pentru 
scopuri culturale. Afară de aceasta centrul dă în fiecare an premii de câte I 00 c. pentru 
prelegeri şi instruarea analfabeţilor. Din toate acestea, combinate astfel lucrurile, că de und 
sunt mai mulţi bani, să se dea unde sunt mai puţini, s-ar putea retribui în anul prim postul 
de secretar, din fiecare despărţământ cu câte 3-400 cor., ori chiar şi cu mai mult, şi cu 
anumite procente din taxele încasate, în urma înscrierei de membri noi. 

În felul acesta într-un singur an s-ar înscrie mii de membri noi, ceea ce ar reprezenta 
o însemnată sumă. În al doile an apoi s-ar sistemiza posturile în condiţii materiale mai 
favorabile şi atunci s-ar şi începe munca sistematică. În acest an ar veni în ajutor şi „Fondul 
iubiliar al Asociaţiunei" şi eventual s-ar putea lua hotărârea, ca din taxele încurse să rămână 
la despărţăminte 50, nu numai 20%, căci doar în despărţăminte trebue să se desfăşure 
munca cea mi intenzivă. În modul acesta s-ar face începutul şi am scăpa astfel de-o 
sumedenie de nevoi şi neajunsuri. 

Iată acum dorinnţele mele în legătură cu propunerea de mai sus: 
I. Comitetul Aociaţiunii să studieze temeinic chestia. 
2. La viitoarea adunare generală să prezinte un elaborat amănunţit despre felul cum 

crede, că se pot sistemiza mai uşor aceste posturi. 
3. Să elaboreze un regulament, care să precizeze activitatea secretarilor din 

despărţăminte - şi în legătură cu acesta să arate trebuinţele speciale, cari trebuesc 
satisfăcute în fiecare despărţământ aparte. 
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4. Pentru ducerea în îndeplinire şi mai cu succes a propunerei, să se decreteze 
înfiinţarea „fondului iubi/iar al Asociaţiunei", căruia să i se pună bază la adunarea 
generală din 1911 în Blaj. 

Fondul acesta nu se va alimenta din colecte, ci din contribuţii benevole mai mari, din 
fundaţiuni culturale, anume spre scopul acesta, din contribuţiile culturale anuale ale 
băncilor noastre, etc. 

Sunt mulţi bărbaţi avuţi de-ai noştri, cari lasă zeci şi sute de mii la Asociaţiune cu 
d(ferite destinaţiuni. De ce nu s-ar afla câţiva oameni de inimă, cari să lase zeci şi sute de 
mii anume pentru „fondul iubi/iar", care ar avea menirea să întregească şi reguleze 
dotaţiune secretarilor din despărţăminte!? 

Nu ne putem plânge, că nu se jertfeşte la noi pentru scopuri culturle. Aceste jertfe se 
împrăştie însă şi nu s-alege nimic din ele. Adunate însă toate într-un fond central cultural, 
cum ar fi „Fondul iubiliar" în câţiva ani numai, am avea rezultate uriaşe. 

Cred, că l-am putut convinge pe oricine despre importanţa salariyărei secretarilor în 
depărţămintele Astrei şi despre posibilitatea realizărei acestui lucru. Om dornic de-a înainta 
nemul său, nu cred că ar putea fi contra realizărei acestei propuneri. 

Să implorăm deci cu toţii ajutorul Ceriului, ca să putem face numai bine neamului şi 
culturei noastre româneşti. 

Sibiu, 13 Oct. n. 1909. Dr. Dionisie Stoica 

D.J.A.N. Sibiu,fond Astra, doc. nr 39 I 1910, f. 1-8. 

14. 
/f. l/Nr.113-1910 
Direcţiunea despărţământului Şimleu înaintează procesul verbal al adunării cercuale, 

ţinute în Şomcuta mare, la 8 August 1909, în care s-au rezolvat afaceri curente, s-a decis ca 
părţile Chiorene deocamdată să se constituie într-o secţie culturală separată sub controlul 
despărţământului Şimleu. Cu ocazia adunării cercuale s-a împărţit între popor un număr 
mare de broşuri din Biblioteca poporală a Asociaţiunii. Direcţiunea despărţământului 

înaintează programul prelegerilor poporale şi cere ajutorul de 100 Cor. 
Se ia act. Despărţământul se invită să stăruie pentru organizarea părţilor Chiorene 

într-un despărţământ separat. Ajutorul de 100 Cor. se votează. /s.s.- indescifrabilă/ 

/f. 2/ pres. 28/I 191 O 
Nr. 113-1910 
Onorat Comitet Central! 
Alăturat am onoare a trimite procesul veral al adunării generale. 
Sub 2./. aclus trimit raportul general conform circulariului Nr. 1523-1909. 
Bazat pe circulariul Nr. 1531-1909, din încredinţarea comitetului primită în şedinţa 

sa de la 5 Ian. 191 O n. am onoare a Vă comunica, că în şedinţa amintită s-au hotărât ţinerea 
prelegerilor poporale în comunele: 

1) Ceheiu 
2) Recea 
3) Vălcăul Român 
4) Babţa 
5) Oarţa de sus 
6) Unniniş 
7) Odorheiu 
8) Finniniş 

= agronomică 

=stupărit 

=pomărit 

= hygienă 
= agronomică 
= mătăsărit 
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9) Ortelec = agronomică 
10) Aghireş 
11) Moigrad 
12) Sig =tovărăşie 

13) Ţigani =agronomie 
14) Hereclean 
15) Doh = v1ent 
încât se va putea în tot Jocul se va face conferinţa poporală şi din tovărăşie. 
/f. 2v/ Vă rog tot în înţelesul îndrumării primite în şedinţa amintită ca să binevoiţi a 

ne acorda şi în acest an ajutorul de I 00 coroane pentru prelejerile poporali şi totodată ne 
rogăm ca să ne trimiteţi exemplare apărute în bibblioteca Asociaţiunii, pentru distribuire, 
înfiinţare şi augumentarea bibliotecilor poporali. 

n. 
Cu toată stima /s.s./ Eugen Boroş, notar substitut. Şimleu-Silvaniei, la 26 Ian. 191 O 

/f.3/Nr.113-1910 
Proces Verbal. 
Din adunarea cercuală a desp. Şimleu al Astrei ţinută la 8 August 1909 în Şomcuta 

Mare de faţă fiind din prtea comitetului dnii: George Pop de Băseşti, Andrei Cosma, 
Florian Cocian, Nicolae Nilvan, Joan Sirb, protopop, preşedinte delegat dr. Coriolan 
Meseşian, secretar, Nicolae Munthiu, cassier, iar în asistenţă un număr considerabil de 
intelectuali şi ţărani. 

Domnul Joan Sirbu, protopop, ca preşedinte delegat în cuvântul său de deschidere 
scoate în relief deosebirea dintre ştiinţa adevărată, care e în acelaşi timp cea mai puternică 
proptă a credinţei şi dintre cea zisă modernă, ateisti şi naturalistă, care începe a ne fi 
duşmanul cel mai neîmpăcat al vieţuirei noastre morale crştineşti drepte, pentru combaterea 
căreia trebue să ne unim cu toţii într-un gând şi comună conlucrare. Dechiară şedinţa 
adunării cercuale a desp. Şimleu a Astrei deschisă. 

La ordinea zilei: 
1. M. Archidiacon Şuta, directorul desp. Sătmar-Ugocea în termini intimi salută 

adunarea cercuală atât în numele său cât şi în numele despărţământului vecin, de sub 
conducerea Dsale. 

Secretarul întâmpină aceasta delicată atenţiune în numele adunării cercuale cu o 
profundă mulţumită. 

2. Secretarul răportează despre activitatea comitetului desp. în intervalul de gestiune. 
Acest raport să îndrumă spre cenzurare. 

3. Cassierul răportează despre starea cassei. Se decide ca la puctul 2. 
4. La propunerea adunarea cercuală alege comisia: 
a, pentru censurarea răportului secretarului, din domnii Nicolau Nilvan, advocat în 

Şomcuta, Joan Coza, preot în Pribileşti şi dr. Simeon Butean, advocat în Şomcuta. 
/f. 3v/ b, pentru censurarea răportului cassierului,- domnii George Radocea, comtabil 

la Chioreana în Şomcuta, Joan Bohăţel, preot în Recea şi Teodor Blaga, înv. în retrajere în 
Şomcuta. 

c, pentru încăsarea taxelor în înscrierea de membri noi: dr. Aurel Nilvan, advocat în 
Seini, dr. Augustin Mircea, adv. în Şimleu, dr. Augustin Pintea, cand. de adv. în Şimleu. 

5. Comisiile esmise sub p. 4 răportează despre rezultatul censurării în urma căreia: 
a, secretariului, cassieriului şi întregului comitet i se dă absolutorul îndătinat, apoi 
b, să ia act cu aclămare, că au incurs taxe total 659 cor. şi s-au înscris număroşi 

membri noi. 

www.muzeuzalau.ro / www.cimec.ro



Documente privind activitatea despărţământului sălăjean al ASTREI (1908-1910) 20] 

6. Pentru reprezentarea desp. Şimleu la adunarea generală de est an a Astrei în Sibiu 
se deleagă dmnii: Vasile Mica, proprietariu în Odorheiu şi dr. Aurel Nilvan, advocat în 
Seini. 

7. Secretarul prezentează abzicerea membrilor aleşi din comitet espirând ciclul de 2 
ani. - Se realeg cu aclămaţie. 

8. Dl advocat Nicolau Nilvan în urma solicitărilor de a se organisa părţile Chiorene 
într-un despărţământ separat, cu provocare la stările inoportune din acelea părţi, propune să 
se menţină statul quo de arondare. 

Se hotărăşte cam deodată susţinerea statu quo, dar cu trecerea părţilor Chiorene 
într-o secţie separată culturală căreia sub controlul comitetului despărţământului i se va da o 
organizaţie specială precum funcţionarea acestei secţiuni va fi controlată de comitetul 
despărţământu lui. 

9. Se decide, ca verificarea acestui proces verbal să urmeze în proxima şedinţă a 
comitetului care se va îngrigi şi de alegerea locului pentru adunarea cercuală a viitorului an. 

Nefiind alte agende şi distribuindu-se între poporul asistent în mare număr multe 
broşuri apărute în biblioteca poporală a Asociaţiunei aduse spre acest scop de secretar -
şedinţa adunării cercuale pe lângă vii aclamări se închide. D. c. m. s. Alimpiu Barboloviciu, 
m. p., director. Dr. Coriolan Meseşian, m. p. secretar. 

/f. 51 113/J 900 23 Feruarie I O. 
Domnule Director, 
Avem onoarea a vă aduce la cunoştinţă că comitetul central, în şedinţa sa ţinută la 19 

Feruarie 191 O, a luat act de cuprinsul procesului verbal al adunării cercuale ţinută la 
Şomcuta mare în 8 August 1909. Constituirea părţilor Chiorene într-o secţie culturală 

aparţinătoare despărţământului Şimleu, fiind împotriva statutelor, comitetul central nu a 
aprobat-o ci ne-a însărcinat să Vă rugăm cu insistenţă ca părţile Chiorene să se constitue 
într-un despărţământ nou. Vă rugăm deci să binevoiţi a delega un membru din comitetul 
DVoastre cercual care să se ocupe serios cu această chestiune şi să ia dispoziţii ca acest 
despărţământ nou să se poată înfiinţa în cursul /f. 61 acestui an. La recomandarea DVoastră 
comitetul central îi va da şi mandatul ca să poată convoca adunarea de constituire. 

Totodată vă aducem la cunoştinţă că vi s-a votat ajutorul de K 100 pentru ţinerea 
prelegerilor poporale. Suma de 100 cor. vi se va trimite din partea Oficiului de cassă al 
Asociaţiunii. 

Primiţi, Vă rugăm, încredinţarea deosebitei noastre stime. 
!s. s.! Şuluţiu prezident. Oct. C. Tăslăuanu, secretar. 
Domniei sale, Domnului A. Barbolovici, directorul desp. Şimleu. 

D.J.A.N. Sibiu.fond Astra, doc. nr. 113/1910, f. I- 6 

15. 
/f. 13/Nr. 1038-1910 /Desp. Şimleu. Şed.?/X+l910. Deciz. 273/ 
Direcţiunea desp. Şimleu înaintează: 
I. procesul verbal al şedinţei comitetului cercual din 20 Iulie a. c., în care s-au luat 

dispoziţii pentru adunarea generală. 
li. procesul verbal al adunării cercuale din 18 Se'):ltembrie a. c. ţinută în comuna 

Căţialul-românesc, cu care ocazie, pe lângă rezolvarea afacerilor curente, dl Victor Boţianu, 
înv. a ţinut o prelegere poporală despre stupărit. În raportul comitetului cercual către 
adunare se accentuiază indeferenţa cărturarilor faţă de problemele culturale ale 
Asociaţiunii. 
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Se ia act. Comitetul despărţământului se invită să ţină în toamnă prelegerile poporale 
pentru cari a primit ajutorul de 100 cor. de la comitetul central. Fiindcă dismembrarea 
acestui depărţământ proiectată în 1908 nu s-a făcut nici până astăzi, comitetul central 
încredinţează pe dl secretar cu convocarea adunării de const. a desp. Băseşti, desp. 
Bucium-Jibou. 

lf. 14/ I 03 8/191 O 14 Octomrie 10 
Domnule Director 
Avem onoarea a Vă aduce la cunoştinţă că comitetul central în şedinţa sa, ţinută la 6 

octombrie a. c., a luat act de cuprinsul procesului verbal al şedinţei comitetului cercual din 
20 Iulie a. c. şi de cuprinsul procesului verbal al adunării cercuale din 18 septembrie a. c. 
Comitetul central ne-a însărcinat a ţinea în toamna aceasta prelegerile poporale pentru cari 
vi s-a „. ajutorul de 100 Cor. 

Fiindcă dismembrarea acestui despărţământ / ... tată/ în anul 1908 nu s-a făcut nici 
până astăzi şi fiindcă dismembrarea trebuie să fie un fapt împlinit până la adunarea generală 
din Blaj comitetul central a încredinţat pe dl secretar Octavian C. Tăslăuanu ... ale 
despărţământului ... /f. 151 Jibou. Ca dl secretar să poată convoca aceste adunări Vă rugăm 
să binevoiţi a ne comunica cât se poate mai curând numele fruntaşilor din cele două 
ţinuturi, ca să se poată pune în legătură cu ei şi să fixeze împreună terminul adunărilor de 
constituire. 

Primiţi, Vă rugăm, încredinţarea .. noastre stime. 
/s./ Şuluţiu ... Exp. 15/X 191 O /s./ RS. 
/f. 161 Proces verbal 
din şedinţa comitetului desp. Şimleu al Astrei ţinută în Şimleu la 20 Iulie 1910 st. n. 

în casina română, de faţă fiind membri: Rev. D. Alimpiu Barboloviciu, vicar ca prşedinte, 
Vasile Pop, dr. Victor Deleu, Niculae Munthiu, Eugeniu Boros şi dr. C. Meseşian. 

Secretarul ceteşte procesul verbal din adunarea cercuală a anului trecut care se 
verifică. 

Secretarul roagă comitetul a alege loc şi a fixa terminu pentru adunarea cercuală de 
est an. 

Ca loc pentru adunarea cercuală se designează Căţelul român, iar diua adunării se 
pune pe 18 Septembrie a.c., pentru care prilegiu se roagă veneratul comitet central al Astrei 
a ne tramite un număr oarecare de exemplare din publicţiile bibliotecei poporale a Astrei, ca 
să fie acelea distribuite printre popor. 

Tot din prilegiul acelei adunări se dispune a se ţienea poporului o conferinţiă 

poporală având a se îngrigi de o afluinţiă cât de număroasă a ascultătorilor. Conferenţiarul 
va obţinea obişnuitul onorar de 1 O cor. 

Nefiind alte agende şedinţa se închide. D. c. m. s. 
Dr. Coriolan Meseşia, m. p., secretarul corn. desp. Şimleu. /s.s./ A. Barboloviciu, m. 

p., preşedinte. 
Această copie e conformă originalului. Şimleu, la 24 sept. 1910 n. /s. s./ dr. 

Meseşian. 

/f. 17 I Proces verbal 
din adunarea cerculă a desp. Şimleu al Astrei, ţienută la 18 Septembrie 191 O st. n. în 

Căţelul-român, de faţă fiind din partea despărţiământului domnii: Graţian Flonta, preot în 
loc ca delegatul preşedintelui corn. Rev. domn A. Barboloviciu, dr. C. Meseşian, secretariul 
desp., Nicolae Munthiu, casieriul desp., Eugeniu Boros, membru în comitet, iar în asistenţiă 
un mare număr de intelectuali din jur şi popor. 
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I.) Dl preşedinte delegat subliniind importanţia culturei popoarelor în genere, -
poporului românesc, ca să aibă un auriu viitori leagă de suflet câştigarea a cător mai multe 
cunoştinţie şi învăţiături, - salută cordial adunarea numerosă şi o deschide. 

2.) Purcezând la ordinea zilei, secretarul ceteşte răportul despre activitatea 
comitetului pe intervalul de gestiune şi-i cere adunării absolutorul obicinuit. Aci. 11. 

Răportul secretarului se îndrumă la censurarea adunării. 
3.) Casierul comitetului desp. raportează despre starea casei cu finea anului de 

gestiune,- îşi prezentează budgetul pentru anul ce vine şi de asemenea se roagă pentru 
absolutoriu. Se decide ca la punct 2. 

4.) La propunere adunarea esmite unica comisie pentru censurarea rapoartelor de sub 
punct. 2 şi 3, apoi pentru înscrierea de noi membri ai despărţământului. Comisia constă din 
domnii: Aurel Petruca, preot în Pria şi Cicerone Mureşanu, învăţător în Căţiălul român. 

5.) Alegerea locului pentru adunarea (generală) cercuală a anului viitor se concrede 
comitetului desp. 

6.) Secretarul răportează, că în vederea concăderei adunării cercuale cu terminul 
adunării generale a Astrei,-din partea comitetului de cu bună vreme s-a luat dispoziţie 
pentru /f. l 7v/ reprezentarea despărţământului nostru delegându-se acolo domnii A. Cosma, 
dir. de bancă şi dr. V. Deleu, adv. Se ia spre ştire. 

7 .) În cadrele propunerilor diverse dl. preşedinte delegat împărtăşeşte cuprinsul unei 
scrisori a dlui director a desp. R. D. A. Barboloviciu, prin care numitul domn 
provocându-se la etatea-i înaintată şi debilităţile coherente î-şi dă abzicerea din postul 
onorific de director al despărţământului. 

Adunarea cercuală punând în vedere dessărcinarea personală a dlui director de 
multele agende ce i-ar impune conducerea despărţământului îl roagă să binevoiască a gira şi 
pe mai departe angagiamentele şi lucrările culturale ale desp. Şimleu, drept aceia abzicerea 
dsale nu o ia la desbatere. 

8.) Prezentul proces verbal se decide a se verifica în proxima şedinţă a comitetului 
despărţământului. 

9.) Secretarul presenteză lista membrilor tuturor ai despărţământului de pe anul 
191 O, şi cu regret aminteşte pierderea unui valoros bărbat de pe arena culturei noastre prin 
decesul de timpuriu a fie iertatului dn dr. A Boithor, fost medic în Arghihat. 

Adunarea ia act despre lista tuturor membrilor, iar asupra pierderei meritoului 
bărbat, dl dr A. Boithor îşi exprimă protocolar dorerea. 

1 O.) I s-a dat loc în ordinea de zi conferinţiei poporale a dlui învăţiator Victor 
Boţianu din Cosniciul de jos, tractând despre stupărit. 

Adunarea cercuală a ascultat cu viu interes espunerile clare, întemeiate şi ilustrate cu 
esemple practice a dlui conferenţiar,-iar resultatul final la fixat călduros prin felicitarea dlui 
conferenţiar. 

11.) Comisia esmisă sub punct 4 îşi presentează raportul, potrivit căruia atât răportul 
secretariului, cât şi a casiarului aflându-se în ordine: atât dlor cât şi întreg comitetului i se 
propune absolutor pentru anul de gestiune. 

Se ia spre cunoştinţie dându-se absolutorul propus. 
Se ia act cu plăcere şi despre resultatul înscrierei de noi membri ai despărţământului, 

printre cari dl părinte Modiş din Mal, ca membru pe viaţă, şi a mai multor ţiărani ca membri 
ordinari şi ajutători. Lista membrilor noi înscrişi să se transpună comitetului central prin 
casierul despărţământului. 

12.) Nefiind alte agende, dl preşedinte încă o dată mulţumind adunării pentru 
dragostea răportată faţă de steagul falnic al viitorului poporului român, pe care steag stă 
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scrisă cu litere de aur cultura poporului român şi literatura naţională, adunarea cercuală o 
închide. D. c. m. s. 

desp. 
Dr. C. Meseşianu m.p. adv. şi secretarul corn. desp. A. Barboloviciu mp., directorul 

Această copie e conformă cu originalul. Şimleu, la 24 sept. 191 O. /s./ Meseşian. 
/f. 18/ Nr. 1038- 1910 
Onorată adunare cercuală! 
Înainte de toate ţin a atrage preţuita luare aminte a On. adunări cercuale asupra 

hotărârei organistorice a adunării cercuale ţinute în anul espirat în Şomcuta, prin care s-a 
decis organizarea culturală a părţilor Sătmărene-Chiorene subt o secţie separată proprie 
având controlul asupra funcţionării acestei secţiuni Coitetul desp. Şimleu al Astrei. În 
legătură cu această chestiune sum dător apoi a informa On. adunare cercuală, că comitetul 
central al Asociaţiunii din Sibiu faţă de arătata hotărâre a adunării noastre cercuale, din 
motivele foarte ponderoase a transpunerii muncei culturale asupra straturilor cât mai largi 
ale păturei intelectuale a poporului nostru s-a aflat îndemnat a lua demersurile de lipsă, ca 
părţile chiorene, unde din centrul despărţământului din Şimleu, nu se poate dezvolta o 
activitate intensivă culturală şi nici esercia un control reglamat de ponderositatea misiunei 
culturale a despărţământului,-sî treacă în organisaţie separată, independentă culturală 

închegându-se într-un despărţământ nou al Asociaţiunei. 
Până acum însă n-am primit ştiri positive, dacă demersurile iniţiate de comitetul 

central al Asociaţiunei, au fost ducătoare la scop sau ba. Negreşit ar fi de dorit, a afla cât 
mai curând resultatul acestei încercări, ca despărţământul să poată lua eventuale dispoziţii 
de mai strânsă disciplină internă în interesul marei probleme de propăşire culturală, pentru 
care s-a angagiat. 

/f. l 8v/ Comitetul şi în anul espirat 1909 şi-a înintat comitetului central obicinuitul 
său răport general de finea anului. Din acest răport reiese, între altele, că comitetul nostru a 
format pentru trebuinţele culturale ale despărţământului Şimleu, în total 36 biblioteci 
poporale în următoarele comune ale despărţământului: Şimleu, Săseşti, Arghihat, Asuagiul 
de Sus, Babţa, Oarţa de Sus, Oarţa de jos, Derşida (acum trecută la nou înfiinţatul 

despărţământ Tăşnad al Astrei), Chieşd, Giorocuţa (trecută la Tăşnad), Bârsăul de Sus, 
Buciumi, Supurul de Sus, Lupoaia, Halmoşd, Siciu, Mal, Vălcăul unguresc, Periceiu, 
Mălădia, Husasău, Pria, Stârciu, Marin, Iaz, Fizeş, Ip, Doh, Şumal, Sâg, Marca, Cizer, 
Căţălul român, Badon, Bocşiţa şi Asuagiul de jos, total în 36 comune. 

Într-adevăr on. adunare cercuală mijlocul cel mai eficace cultural şi de luminare e 
cartea bună pentru masele largi ale poporului de rând. Oameni inimoşi, cu dragoste pentru 
înaintarea şi luminarea neamului s-au îngrigit ca poporul nostru să nu fie lipsit de acest 
indispensabil instrument de premenire. Au obosit foarte mult dându-ne cărţi instructive, 
îndreptătoare în toate domeniile vieţei noastre private şi publice, scrise la înţelesul 

tuturor,-nu numai, fără acestea broşuri, graţie instituţiunei noastre mama Asociţiune,- ni se 
puse gratuit la dispozişie. Şi oh ce durere On. adunare cercuală când pe urma acestei munci 
desinteresate şi nobile nu potem remarca nici un minimal resultat positiv! ! Păcat de moarte 
faţă de nobleţa mai marilor poporului nostru românesc. 

Comitetul formând singuratecele biblioteci poporale au provăzut întotdeauna pe 
bărbaţii săi de încredere, conducătorii din localitate ai poporului, cu ce /f. 19/ !ea mai 
minuţioase instrucţiuni referitor la păstrarea în bună condiţie şi perfecta funcţionare a 
bibliotecilor poporale. Şi ca să se convingă despre rezultatele reale alor i-a rugat repetit pe 
dni bibliotecari instituiţi, să raporteze despre starea şi funcţionarea bibliotecilor puse sub 
grigea şi conducerea lor. Să se creadă însă Onor adunare cerculă, că la acestea recercări a 
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comitetului unic răport nu ne-a satisfăcut invitării. Lucru firesc domnilor că cu astfel de 
nulă însufleţire, indolenţia crassă nu se poate servi causa culturală de obşte a unui neam, 
pentru care şi faţă de care nu numai membri oficiali ai comitetelor poartă greaua 
răspundere, fără unul fiecare fiu al poporului, care din sudoarea acestui popor să mândreşte 
cu posiţia şi calitatea sa de cărturar român. Ela rândul Dv! On. adunare cercuală ca azi, cu 
înţeleaptă chibzuială să luaţi potrivite dispoziţii pentru sanarea acestui mare neajuns din 
trecut. 

Comitetul în anul trecut apoi s-a îngrigit să obţină pentru trebuinţele sale culturale 
de nou ajutorul de I 00 cor. distribuit despărţămintelor din partea conducerii centrale ale 
Asociaţiunei. Acest ajutor l-am şi obţinut. Cum însă membri din comitetul despărţământului 
în acelaşi timp sunt şi factorii vieţii politice din cercul electoral al Şimleului şi dată fiind 
campania de organisaţiune şi electorală a cercului nostru electoral: toată munca de obşte în 
anul espirat a trebuit să o concentrăm pe arena luptelor politice,-cari ni-au eshauriat cu de 
abinele toate forţele productive. De aici se esplică seceta în agrul cultural al 
despărţământului nostru. 

Răportându-vă în urmă On. adunare cercuală, că concăzând est an adunarea noastră 
cu adunarea generală a Astrei pe aceeaşi zi,-din iniţiativa comitetului am delegat la această 
adunare din partea desp. pe dnul dr. Victor Deleu, advocat în Şimleu, care a şi avut bună /f. 
l 9v/ voinţa a primi acest an („.)fogiament. Aceasta măsură a trebuit să se ia de cu bună 
vreme. 

După acestea mulţumindu-Vă de bunăvoinţa paciinţei, cu care m-aţi distins 
ascultându-mi presentul răport. Vă rog, ca pentru anul espirat de gestiune să-i daţi atât 
comitetului, cât şi mie obişnuitul absolutor. 

Căţălul Rom„ la 18 sept 191 O st. n. Cu distinsă stimă: /s.s./ dr C. Meseşianu, 
secretarul corn. desp. Şimleu al Astrei. 

A ceti proc. verbal din 15 sept. 1910. A amenti decesul lui Boitor. 
29/IX 191 O Cătră onorata adunare cercuală a despărţământului Şimleu al Astrei 

în Căţălul Român. Răportul secretarului dr. Coriolan Meseşianu, advocat în Şimleu, despre 
activitatea comitetului desp. în anul I 909/191 O. 

D.J.A.N. Sibiu.fond Astra, doc. nr. 1038/1910, f. 1-20. 

16. 
Nr. 1128- 1910 
Despărţământul Şimleu se roagă pentru esmiterea conferenţiarului. 
S-a răspuns să se stabilească comunele, timpul şi materialul prelegerilor şi să le 

comunice Corn. Central, când apoi se va face esmiterea. Se ia act. Şed. 3/XI 1910. (Deciy. 
335) 

Nr. 1128-1910 
Stimate Domnule! 
Din încredinţarea comitetului desp. Şimleu al Astrei cu onoare Vă invit a ţinea 

conferinţe economice poporale în mai multe comune ale desp. nostru. Vă rog a-mi 
comunica dacă ţi potea satisface dorinţei noastre şi anume pentru care termin, pe cât 
interval de timp şi pe lângă cari anume condiţii obligatorii pentru comitetul nostru. 

Rogându-Vă a-mi primi espresia distinsei mele consideraţiuni, însămn cu toată 
stima: /s./ dr. Meseşianu, secr. desp. Şimleu. Şimleu, la 8/X 91 O. 

I I 28/1910 în I I Octombrie I O 
Domnule Secretar, 
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Respunzând la cererea Dv. din 8 I. c. vă aducem la cunoştinţă, că dv. să stabiliţi 
timpul, comunele şi materialul conferinţelor poporale proiectate şi numai după împărtăşirea 
acestora se va esmite conferenţiarul agronomic. 

Esmiterea se face pe terminul şi intervalul indicat de dv. Despărţământul are să 
suporte cheltuelile de drum. 

Pentru prelegerile poporale Vă rugăm a alege comunele aşa fel ca să se poată face 
propagandă pentru desmembrarea despărţământului Şimleu şi pentru înfiinţarea nouălor 
despărţăminte proiectate: I. Bucium-Jibău, II. Săseşti şi III. Chioarul (Şomcuta). 

Dl. secretar O. Tăslăuanu e încredinţat din partea comitetului central cu convocarea 
adunărilor de constituire a acestor despărţăminte. Înainte de-a le convoca însă trebuie 
pregătit terenul prin graiu viu. 

Vă rugăm a ne împărtăşi hotărârea dv. cât mai curând şi primiţi asigurarea deosebitei 
noastre stime. 

Dsale Domnului Dr. Coriolan C. Meseşian, advocat, secretariul despărţământului 
Şimleu. 

Prezidiul Aociaţiunii /s. I Şuluţu. Exp. I 1/X-91 O /s./ RS 

D.J.A.N. Sibiu,fand Astra, doc. nr. 1128, f. l-3v. 

17. 
/f.1/adNr.1241-910 
Doamna Emilia Mărcuş, măritată V. Papp cere ca să circulăm pe la doamnele de aici 

lista de subscriere pentru un internat în Şimleu. 
Domniei sale doamnei Emilia Papp, n. Mărcuş 
în Szilăgy Somlyo 
În urma recercării preastimat DVoastre din 31 Octombre a. c. am onoare a Vă 

trimite lista de subscriere, cu suma întrată de 51 coroane, cu aceea observare, că aici lumea 
e sătulă de colecte; nu este zi în care să nu-ţi vină cu liste pentru deosebite scopuri 
culturale. 

Reuniunea femeilor de aici din Sibiu tocmai acum a întreprins o nouă colectă pentru 
zidirea unei case; iar Asociaţiunea noastră are mai multe apeluri, cari circulă prin ţară, cu 
puţin rezultat. 

Nu Vă miraţi deci preastimată doamnă, dacă rezultatul colectei /f. 1 v/ nu va 
corespunde aşteptărilor DVoastre. Primiţi, Vă rog, espresiunea deosebitei mele 
considerţiuni. 

Sibiu, 30 Novembre 9 I O. Prezidentul Asociaţi unii /s./ Şuluţu 
Aclude 51 coroane şi lista de subscriere. 
/f. 2/ prez. 2/Xl-191 O Nr. 1241-1 91 O 
Magnifice Domnule! 
Răzămată pe o dulce amintire de pretinie a scumpului meu Părinte cândva Florian 

Mărcuş, -mi permit cutezarea de a Vă cere cu respect, înnaltul sprigin întru ajungerea 
scopului atât de dorit pentru neamul nostru din Sălaj. 

Vă aclud cu stimă apelul adresat Femeilor române Selăjene, şi tuturor românilor de 
bine cu profundă rogare: binevoi-Ţ a concurge /f. 31 cu preţuitul ajutor, şi de să poate a 
divulga în jurul Domniei Voastră. Să mă scuze dragostea de cauză, care mă stăpâneşte. 

Primi-Ţ - vă rog - deosebita mea veneraţiune ce Vi o păstrezi. 
Şimleu) Sălajiului. 1910. Octomvre. 31. n. /s./ Emilia Mărcuş, măr. V. Papp, 

preşedinta R.F.R.S. 
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/f. 41 Nr. 1241-191 O 
Multstimate Domne! 
Primind alăturatul Apel şi coală de subscriere de la doamna prezidentă a „Reuniunii 

femeilor române Sălăgene" îmi iau voie a vi-o prezenta cu rugarea să binevoiţi a vă înscrie 
în şirul membrelor numitei reuniuni şi a achita taxa de membră ori a contribui odată pentru 
totdeuna cu o sumă oarecare în scopul reuniunii, care îndeplineşte o frumoasă misiune 
culturală românească în părţile cele mai expuse ale Românismului. 

Sperând că nu veţi denega a răspunde acestui strigăt după ajutor al surorilor /f. 4v/ 
Dvoastre selăgene vă rog să primiţi asigurarea distinsei mele stime. Sibiu, 6/XI-1910. 
Prezidentul Asociaţiunii /s./ Şuluţ 

Mundt. şi expediat doamnelor române din Sibiu împreună cu lista de subscriere şi 
apelul. Sibiu, 9/ XI-1910. /s./ RSimu 

/f. 51 Nr. 1241-91 O 
Mult Stimate Doamne şi domnişoare, 
Primind alăturarul apel şi coală de subscriere de la doamna prezidentă a „Reuniunei 

femeilor române Sălăgene", îmi iau voie a vi-o prezenta cu rugarea să binevoiţi a Vă înscrie 
în şirul membrelor numitei reuniuni şi a achita taxa de membră ori a contribui odată pentru 
totdeauna cu o sumă oarecare în scopul reuniunii, care îndeplineşte o frumoasă misiune 
culturală românească în părţile cele mai expuse ale românismului. 

Sperând că nu veţi denega a răspunde acestui strigăt după ajutor al surorilor 
DVoastre selăgene, vă rog să primiţi asigurarea distinsei mele stime. 

Sibiu, în 6 Noemvrie 1910. /L.S./ Prezidentul Asociaţiunii /s./ Şuluţu 

D.J.A.N. Sibiu,fond Astra, doc. nr. 1241/1910, f. 1-5. 

18. 
/f. I/ Nr. 1325 - 1910 Şed. 10/XII-1910 (Deciz. 361) 
Direcţiunea desp. Şimleu înaintează procesul verbal al şedinţei comitetului cercual 

din 6 octomvrie a. c., în care s-a stabilit lista persoanelor cu ajutorul cărora va trebui să se 
facă proiectata dismembrare a despărţământului. 

Desp. recomandă ca cu ocazia adunărilor de constituire să meargă şi conferenţiarul 
agronomic ca să ţină câte o prelegere poporală. Pentru acoperirea cheltuielilor de călătorie 
pune la dispoziţi comitetului central suma de K. 100, votaţi pentru prelegerile poporale. 

Desp. cere să i se pună la dispoziţie un număr mai mare de broşuri din biblioteca 
poporală pentru a înfiinţa biblioteci la sate. 

Se ia act cu aprobare. Se dăruesc câte 5 ex. din toate publicaţiunile poporale de cari 
dispune Asociaţiunea. /s. indescifrabilă/ 

/f. 2/ Nr. 1325-191 O Copia 
Proces Verbal 
din şedinţia comitetului Şimleu al Astrei ţienută la 6 Octobre 1910, de faţia fiind 

dnii: A. Barboloviciu, preşedinte, Vasile Pop, dr. Victor Deleu, Eugeniu Boros, Nicolau 
Munthiu şi dr. C. Meseşian. 

Secretarul ceteşte proc. verbal din 15/ IX şi 18/IX c. şi se roagă de verificarea lor. -
Se verifică cu observarea, că procurarea cărţilor de rugăciuni se concrede preşedintelui şi 
bibliotecarului. 

Comitetul fiind total neorientat asupra stării şi funcţionării bibliotecilor poporale îl 
îndrumă pe bibliotecar a prezenta un raport detailat asupra bibliotecilor poporale înfiinţiate. 

Nefiind alte agende şedinţia se ridică. D. c. m. s. 
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/s.s./ dr. C. Meseşian, m.p., secretar desp. Şimleu. Barboloviciu, m. p. 
Proces Verbal 
din şedinţia comitetului desp. Şimleu al Astrei ţinută la 1 (1 )? Nov. 191 O n. în sala 

casinei române din Şimleu, de faţia fiind membri: Vasile Pop, Andreiu Cosma, Gavril 
Trifu, dr. Victor Deleu, Eugeniu Boros, Nicolae Munthiu şi dr. C. Meseşian. 

Dl. Vasile Pop ca vicepreşedinte deschizând şedinţia invită secretariul a prezenta 
ordinea de di. Secretariul ceteşte rescriptul comitetului central Nr. 1038/910 şi 1028/91 O. 

I. Comitetul în scopul nouei arondări şi resp. dismenbrări a desp. recomandă drept 
bărbaţi de încredere a) din partea Buciumanilor pe dnii: Vasile Pop, protopop în 
MeseşSzentGorgy, Simion Marincaş, preot în Kasapatak /p. u. Varmezo/, Nicolae 
Ghiuriţian, preot în Magyar-Egregy I p. u. tot acolo/ /f. 2v/ Valeriu Ostate, medic în 
Varmezo /Buciumi/, dr. Georgiu Pop, advocat Zilah, dr Ioan Suciu, advocat Zilah, şi dr. 
Ioan Gheţie, advocat Zilah. b) în partea Jiboului pe dnii: Emeric Pop, director la Sălăgiana 
în Jibou, dr. Ladislau Ghiurco, adv., Jibou, Vasile Mica, proprietar Szamos-Udvarhely, 
Mihail Pop, protopop Kucs6 /p.u. Zsib6/, Gavril Cherebeţiu, protopop, Szamos-Udvarhely, 
Teofil Dragomir, proprietar în Fârkasmezo /per Zib6/. c) În partea Băseştilor pe dnii: 
Georgiu Pop de Săseşti, Mihail Bohăţiel, director de bancă în Săseşti /Ilyesfalva/, dr 
Mihaiu Pop, adv. Szilagy-Cseh şi Vasile Pop, protopop în Als6-Varcza /per Ilyesfalva/, d) 
în părţile Şomcutei pe domnii: Nicolau Nylvan şi dr. Aurel Nylvan, advocaţi, Ioan Sârbu, 
protopop şi dr. Simion Butean, advocat-cu toţii în Somcuta. 

II. În legătură cu adunările de înfiinţare a noilor despărţiăminte se recomandă a se 
ţinea de către dl conferenţiar agronomic al Asociaţiunei conferinţie poporale din domeniul 
economiei rurale în comunele: Odorheiu, Buciumi, Săseşti şi Şomcuta, cari localităţi 

totodată ar putea servi de centrele proiectatelor nuoi despărţiăminte. Spre orientare se 
observă că Buciumu e ţinut muntos, iar celelalte şes. 

III. Comitetul pune la dispoziţia comitetului central ajutoriul de 100 cor. primit 
pentru anul curinte în scopul prelegerilor poporale, că din acest ajutor să se acopere spesele 
de călătorie a dlui conferenţiar agronomic cătră despărţiământul nostru. 

IV. Ca despărţământul să poată da faţia reclamărilor ce i se fac din partea 
singuraticelor comune doritoare de a-nfiinţia biblioteci poporale, comitetul de nou se roagă 
pentru a i se pune la dispoziţie un număr convenabil de exemplare din cărţile /f. 31 apărute 
până acum în biblioteca poporală a Astra. 

Nefiind alte agende şedinţia se ridică. D. c. m. s. 
/s.s./ Dr. C. Meseşian m. p., secretarul desp. P. Vasile Pop, mp. 

D.J.A.N. Sibiu.fond Astra, doc. nr. 1325/1910, f. 1-3. 

19. 
/f. 1/ Nr. 1356 -1910 Şed. 10/XII-910 (Deciz. 342) 
Comitetul fundaţiunii Dr. Nichit din Şimleu, înaintează procesul-verbal al şedinţii 

ţinute în 24 Noembre a. c. în care s-au luat următoarele dispoziţii pentru împărţirea 
ajutoarelor disponibile pentru anul 1911 din numita fundaţiune (vezi actul). Din restul de 
100 Cor. se vor cumpăra cărţi şcolare pentru a se distribui la şcoalele sărace. 

Se ia act cu aprobare. /s./ Tăslăuanu 
/f. 211356-1910 în 14 Dec. 10 
Domnule Director, 
Avem onoare a Vă aduce la cunoştinţă că comitetul central, în şedinţa sa ţinută la 1 O 

crt., a luat act cu aprobare de procesul verbal al şedinţii comitetului fundaţiunii Dr. Ioan 
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Nichita din 29 Noiemvre a. c., în care aţi luat dispoziţii pentru împărţirea ajutoarelor 
disponibile pentru anul 1911 din numita fundaţiune. 

Răturnând alăturat sub.I. toate acluzele numitului proces verbal, vă rugăm să primiţi 
asigurarea distinsei noastre stime. 

/s. s./ Şuluţu, prezident. Oct. C. Tăslăuanu, secretar. 
Reverendisimului Domn Alimpiu Barbolovici, vicar gr. cat., ... 
!f. 3/Nr. 1356-1910 Copia 
Proces verbal 
din şedinţa comitetului fundaţiunei Dr. Nichita ţinută la 24 Nov. 1910 st. n. în sala 

casinei române din Şimleu, de faţă fiind membri: Alimpiu Barboloviciu, Andrei Cosma, 
Gavril Trifu şi Dr. Coriolan Meseşian, secretar. 

În ordinea de zi secretarul ceteşte procesul verbal din şedinţa de data 28 Nov. 1909 
şi se roagă de verificarea lui. Se verifică. 

Secretarul raportează că pentru ajutorele disponibile pentru anul 191 ldin 
fundaţiunea lui Dr. I. Nichita au sosit în urma apelului lansat cereri: 

cor: 

a) din partea comunităţilor bisericeşti .................................... 9 
b) din partea comunităţilor şcolare ........................................ 27 

total 36 
Comitetul fundaţiunei propune a i se acorda din treimea sumei disponibile de 989 

I. a) bisericei din Ciglean ............... „ .... „. „ ...... „ ........... „.50 cor. 
b) " Mineu ....................... „ ..... „ .................. 50 cor. 
c) " Gărdani ...... „ ....... „ ............ „ ................ 50 cor. 
d) " Maladia ................................................ 79 cor. 60 fiii. 
e) " Recea .................................................. 50 cor. 
f) " Cig ................... „.„. „ ............ „...... ... . .. 50 cor. 

total deci 329 cor. 60 fiii. 
II. iar din celea 2/3 părţi menite şcoalelor, propune ajutor: 

1) pentru şcoala din Vârşolţiu ............................ 100 cor. 
2) 
3) 
4) " 
5) " 
6) " 

/f. 3v/ 
8) 
9) " 
10) " 

Chilioara .............................. 50 cor. 
" Vălcăul rom ......................... 50 cor. 
" Finniniş ................................ 50 cor. 
" Blaj a ................................ „ ... 59 cor. 20 fii. 
" Bulgari ................................. 50 cor. 

7) pentru şcoala din Odeşti ........................ 50 cor. 
" Aleuş ..................................... 50 cor. 
" Drighiu .. . .......................... 50 cor. 
" Sig „ ..•. „.„ .. „„„„.„ .••• „ •••••• 50 cor. 

total: 559 cor. 20 fii. 
În fine pentru restul de 100 cor. se decide a se procura cărţi şcolare cu scopul de a se 

distribui printre şcoalele cari au recurs după acelea. 
Nefiind alte agende şedinţia se redică. 
D.m. s. 
/s. s./ Dr. C. Meseşian m. p., secretar A. Barboloviciu mp., preşedinte 

D.J.A.N. Sibiu,fondAstra, doc. nr. 1356/1910, f. l-3v. 
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DOCUMENTS REGARDING THE ACTIVITY OF SALAJ 
PARTITIONING OF ASTRA (1908 - 1910) 
(Summary) 

The author continues the publishing of the documents concerning the 
activity of the Sălaj partitioning of Astra for the 1908 - 191 O period. In 19 
appendices there are comprised about 60 documents from Astra and from the 
Public Records of Sibiu County Department. 
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